
После лондонских разговора

ШИРИНА САРАДЊЕ И МЕЂУСОБНО

РАЗУМЕВАЊЕ
�''""Х ок друг Тито са пратњом плови ка својој земљи,
* I носећи са собол поздраве народа Велике Бри-
/ таније, које су на растанку испоручили радним

људима Југосл&вије највећи политинки претста в -

ници нама пријатељске земље, народи соција-
листичке Југославије нестрпљиво очекују свога Прет-
седника и одугиевљено поздрављају резултате разговора

гиефова двеју држава којима разни унутрашњи
поли-

тички системи нису били препрека да се и у пракси до-

каже могућиост коегзистенције два света на међународ-
пом плану.

Коминике о лондоиским разговорима npe свега је

израз жеља и нлстојања два традиционално везана на-

рода који су заједнички умели да крваре онда када се

радило о бити или не бити, народа који су у часовима

тешких искушења један другом увек пружили руку no-

моћницу.

Присно разумевање и широка иденгичност гледи-

шта no горућим међунлродним проблемима који у ери

хладног рата озбиљно тиште цели мирољубиви eeeт

основне су караткеристике лондонских разговора- Зва-

нично признање медавно парафираног балканског cnopa-

зумл од стране Владе Велике Британије и схватањс

огромног значаја овог дела за одбрану европског Југои-

стока, а изнад свега ггзјаве двеју влада „да отпор против

агресије и очување националне независности np етсгавља

њихов заједнички umepec
“

то гшјбоље потврђује. Када

се оволе још дода обавеза међусобне сарадње и сарадње

са другим слободољубивим гшродима, онда се с пуним

прлвом може констатовати да се и формално пришло

изграђивању онога што дагшс улива пуно гшде и охра-

брења за мирнију и сретнију сутрашњицу.

Морална и материјалгш подршкл Велике Брита-

гшје нашој земљи јоги је једанпут потврђегш примиком

боравка друга Тита у Лондону. Вође иарода енглеског

острва и овом прилигсом су гшм недвосмислено регсли:

ми ћемо eac помоћи гсад год то усгреба. Oeo је нагило

места и у звагшчгсом гсоминикеу где је заједнички гсон-

сгатовано „да би сукоб који би настао у случају azpecuje

у Европи тешко могао задржати логсални карагстер".

Ширина сарадње између Југославије и Велике Ври-

таније није сама себи циљ. Огш би могла послужити npu-

мерно и другим земљама а npe свега гшшем италијан-

ском суседу којџ изгшд општих интереса ставља ceoje

анексионистичке, неправедне и забрињавајуће захтеве.

Ми се питамо докле ће италијансгса влада бити у атмо-

сфери неразумевања и догсле ће дозвољавати разуларе-

ној профашистички настројеној хистеричној иреденти

да својим испадила трује тсрен гш нашил западним гра-

нигЈ,ама? Зар нема уз добру вољу низ разноврсних облика

сарадње као што се овога ггута показала у Лондону?

Загито се Трст увек ставља у npeu план; што се гсе би

почело од решавања ситних питања? Зашто се већ је-

данпут не схвати у Риму колики би згшчај имала плодна

сарадња два суседа? На то треба да одговоре у палати

Киђи, а ми им са ceoje стране ложемо да поручило:

памет у главу! В. М.

Милошевић, Рутић, Беловић

и Жигон одговарају...
...

на питање: „Шта мислите о односу студената глуме према животу и будућем позиву?“

Ову рубрику смо замислили као место на коле he

се 7гостављати питања професионалме етике 6yćyhux

интелектуаллца и свих манифестација погледа на

живот студената. Нећемо се држати никаквих стал-

них форми у чијим оквирима
бисмо третирали ове

проблеме, већ објављивати било мишљења студената

и професора у облику интервјуа, 6ило nojedutie њп-

хове написе, опастсе, проблемске чланке сарадника, пи

cee đo карактеристичних појединачних портрета сту-

дената сагледаних из oee перспективе ođnoca према

животу и будућем позиву, као и што ћемо бележитн

ненретенциозна успутна запажлња, па чак и објављи-

вати сатиричне написе на ову тему. Позиважо

na најширу сарадњу како студенте тако и професоре.

Као први прилог објављује-

мо интервју са педагозима на

Академији за позоришну у-

метност, који су одговорили на

питања: „Шта мислите о одно-

су студената глуме према лки-

воту и будућем позиву?“

Сценска култура кроз

општу

Мата МИЛОШЕВИЋ, гтрофе-

сор прве године глуме, реди-

тељ и глумац Југословенског

драмског позоришта, одговорио

је на питање кратко:

Ја бих као прво истакао

потребу да младе генерације
глумаца стичу сценску култу-

ру, кроз општу. То за будућ-
ност. А моралним ликом кла-

се којој ја предајем, могу ре-
ћи

да сам задовољан.

Саио да има више зна-

-I>lЖ0ЉС

Јожа РУТИЋ, глумац Југо-

словеиског драмског позоришта

** професор Академије за по-

зорипту умегносг, предаје на

трећој години глуме. Он је из-

нео следећа запажања, као ј

одговор на наше ггитање:

Ја бих за млађу гене-

рацију људи који се баве по-

зоркшним радом рекао да

би требало да покаже више

знатижеље, без које нема про-

цеса непрекидног богаћења

тако потребног за нашу умет-

ност. Ја бих то илустровао са-

мо једним примером. На про-

бе по нашим позорншним ку-

ћама тешко је продрти. Међу-

тим, не верујем да уз извесне

напоре они ту привилегију не

би извојевали. А присуством

на пробама они би били на из-

вору глумачког и позорипшог

рада пратећи сам процес ства-

рања, далеко речитији него

свако теоретско предавање.

Међутим иако истичем моме-

нат недовољне знатижеље, ми-

слим да можемо бити задовољ-

ни радом на Академији, јер је

она дала доста ташезата који

су се васпиторали на oeoj traco-

ли. Наравно, у позоришном ра-

ду не сме се никад бити само-

задовољан, јер то одмах значи

назадак, поготову кад пробле-

ма има још доста.

Осим тога мислим да би на-

ше млађе колеге гребало да

прате пленарне састанке на-

mer стручног удружења. И не

само да хтрате, већ да у шему

учествују као будући њени

чланови. Кроз тај процес и

кроз многе друге oroi би из-

градили своје сопствено ми-

шљење за позоришне пробле-

ме. Млађа генерација има

право на сопствеии избор и

(Наставак на петој страни)
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Догађаји
су се ређали му-

шеаитом брзином. Хит-

леровци су били у Ма-

ђарској, у Румунији па

су дошли и у Бугарску. На јуту

Грчка је пружала јуначки от-

пор италијаиским фашистима.

Москва је ћутала; још су тра-

јали медени месеци пакта Ста-

љин—Хитлер. Влада Цветко-
вић—Мачек кукавички је уви-

јала. Политичари су умукли.

Штампа је довосила оскудне

вести као да се ништа не до-

гађа.

Само комунисти у Београду
били су стално на ногама. И

народ* радници и обични л.уди

који су свако јутро са страхом

очекивали. Земл.а је била у

опасности.

На факултетима, институ-

тнма и у вежбаоницама је

врило.

И они све ређи студенти, поли

гички незаинтересовани и до-

бри ђаци који су упорно спре-

мали испите и долазили на сва-

ко предаваше, на сваку веж-

бу, без обзира на догађаје у

свету, застајкивали су са све-

скама у руци, укључивали су

се у групе студената међу ко-

јетма су комунисти стално и не-

уморно говорили и објашшава-

ли.

Слично је било у предузећи-

ма, свуда по Београду, свуда

у земљи. И када Је влада Цвет-

ковић—Мачек коначно показа-

ла своје издајничко лице, када

су Цветковић и кнез Павле о-

тишли на поклоњење у Беч

и потписали срамни тројни

пакт, изашли смо на улицу. То

је било 26 марта увече око 7

часова.

Влада нас je издала...

Ми медицинари окупили смс

се у неколико група и дошли

смо на заказано место тачно у

минут, на Цветни трг испред

Југословенског драмског по-

зоришта. Читав овај простор

од Славије до Официрског до-

ма укључујући и Његошеву у-

лицу, био је препун радника,

студената и грађана. Минути
су били дуги у очекивању по-

чегка. Свима нам је била у

живом сећању крвава усао-

мена на 14 децембар, када нас

је ова иста влада дочеасала пу-

шчаким мецима... Срео сам Ба-

ту Јанковића, студента меди-

цине и члана Партиског руко-

водства Универзитета.
Зашто не почињемо?! Ко

ће да говори?

Ја ћу да почаем, пењите

ме на руке и са ограде пија-

це Цветни трг одјекнуле су

његове речи:

Радници, грађаии Београ-

да! Влада нас је издала!...

Кренули смо Његошевом у-

лицом ггрема Александровој и

даље према Карабурми и рад-

иичким квартовима. Још у Ње-

гошевој дочвкали су нас жан-

дари и покушали кундацима

да зауставе, али су се под при-

тиском густо збијене масе де-

монстраната у страху, збуњено

повукли. Демонстрације су тра-

јале дубскко у ноћ. Сећам се,

те ноћи нисам отишао у свој

стан из опрезности (пошгго је

увек после демоистрације би-

ло масовно хапшење радниса

и студената) већ сам заноћио

на Чубури код једног друга,

мога колеге Македонца, који

је био мање компромитован. У-

јутро смо устали у свануће да

нам агенти не би назвали добро

јутро, па смо кренули према

факултету. Било је ведро мар-

товско јутро и сунце тек иза-

шло. Сретали смо ретке гаро-

лазнике на чијим се лицима

читало узбуђење. Предосећали

смо да се поред демонстрација

још нешто догађа. На путу за

факултет срели смо једног на-

шег друга који је после демон-

стт>ација заноћио на факулте-

ту у просторијама удружеша и

он нам први рече да је пала

влада, да су офицкри изврши-

ли пуч.

..
а сура Стаљинова

дипломатија је ћутала

Вратили смо се одмах и упу-

тили на Славију и даље пре-

ма Теразијама. Код Лондона

видели смо војску на улици и

тенкове. Простор око отарог

двора и Теразија био је блоки-

ран. Код Лондова скуоида се

мада група пролазника к je-

дан официгр у цивклу попео те

на мердевине к отуда почео

чита проглас о ступању иа прг-

сто краља Петра. Гомила љу-

ди брзо је расла. Спочетка ка-

оа је ћутала, ни једним уз-

вихом није поздрављен дола-

зак кр. Петра на престо. Онда

су комунисти избацили паро-

ле које је мзса једкодушно

прихватила. Официр је збу-

н>ено сишао са говориице, а

ми смо продужили према Сла-

вији. Са сних страаа као да

извиру из земље, долазиле су

нам усусрет гомиле људи. Од-

једном су се појавили трагкша-

ренти са паролама воје је да-

ла паша Партија и нациоаал-

не заставе. На многим тран-

спарентима писало је „Боље

рат, него пакт“ и „Савез са

Руаијом". Од Славије је маса

випге вођева инстинклчжс крену

ла улицом кр, Милутина у

правцу совјетског посланства.

Поворка је већ била нарасла на

50.000 људи и читава ова маса

дуго је маиифестовала пред

зградом совјетског посланства.

Међутим, наишли смо на затво-

рена врата. Сура Стаљинова

дипломатија ћутала је немо и-

за спуштених ролетни.

Празно су звучале

генералове речи

Успут су нам махали са про-

зора Гл. одбора демократске

странке неки грађански поли-

тичари коЈи су били ушЈВи у

Симовићеву владу. Маса Је са

иеповерењем ћутке пролазила

поред њих. У АлександровоЈ

улици поворка демонстраната

нарасла је на 100.000. Смешно

су деловале групице од педе-

сетак људи које су гшхле за

краљевом сликом као у погреб-

нрј паради и носиле барјачићз
добијене од неких страних по-

слаистава. У суорету са масом од

100.000 демонстраната ове по-

ворчице су се губиле,

Многи другови коЈе смо сре-

тали само на илегалним са-

станцима били су у поворци и

на шеном челу. На сваком ко-

раку, са ограде, са рамева, са

електричних стубова смењива-

ли су се говорници, радници

и студенти, руководиоци Ком.

партије и обични демонстрак-

ти. У АлександровоЈ, у близи-

пи старог 'Берма зауставили

смо се пред Једном виооком

зградом коју Је држао геиерал-

штаб. Избачена је парола:

_ВоЈска с народом!**

Празно су звучале речи Јед-

ног генер>ала са балкона чет-

вороспратнице: „Откако Је Ју-

гословенска воЈска побола сво-

Је победоносне заставе о«а Је

увек била са народом...“ Људи

су хтели да виде расположење

војске. Фразе коЈе Је сипао ге-

нерал ништа ггису обећавале.

Из Александрове улице ма-

са демонстраната кренула Је

нрема Карабурми. Радници из

штофаре Владе Илића. и елев-

тричне централе вапуштали cjj

посао и укључивали се у по-

»ррку. Расположење је биав

дразнично. Хитлер је па на-

!Tshm капијама, нико није мно-

го веровао у владу СимоетЉа,

али је нека нова вера озарива-

ла лица свих људи. Био је то-

пао мартовски дан, сунце пр»-

грејало. Време ручку, али ниив

на то није мислио. Људе је aai-

горе мучила жеђ, па су куион

пали лимунове да се освежл

Бозаџије су се скашле, па ов

и они са својим колицима

кључили у поворку да

јер су улице и тргови осталЦ

пусти. У улици Крал»ице Мж-'

рије дочекао нас је кордов

жандарма у оним истим ста-

рим униформама у којима cj

нас и синоћ дочекалп. Њих је

сада упутила на народ еивЛ

влада кр. Петра. На челу ДО*

монеграната сада су били чј»*

нови ЦК КП Југославије. У О-

вој ситуацији није било места

сукобу са жандарима чија су

колена клецала пред масом од

100.000, иако су у w масу упе-

рили своје бајонете.

Преко 100.000 људи на про-

страпом тргу Славије стајаив

је окренуто према зтради би-

оскопа где је на крову зградв

требало да се појави неки од

руководилаца КПЈ. Одједисив

је као пајац из кутије искочио

Драгољуб Јованови>\ и почео

да говори. Један студент само-

пницијативно се попео и гур-

нуо га мало у страну. После не

колико минута појавио се на

говорници Светозар Вукмано-

вић „Темпо'*. Мало је било љу-

ди у маси од преко 100.000 ко-

ји су тада познавали друга

„Tesina", а сви су у н>ему осе-

тили свога човека, свога руко-

водиоца који је говорио из н>и-

xoißor срца, њиховим језиком,

осетили су комунисту који ће

касније бити један од оргашг-

затора устанка, и најближтга:

сарадника друга Тита.

Демонстрације су настав-

љене митингом код Вуко-

вог спомекика, затим на Ка-

ленића пијаци, где је говорио

друт Милован Ђилас. Са Кале-

imha пИјаце демонстранти су
се разишли у малим групаава:
и до дубоко у ноћ чули су св

повици у свим крајевима Вео-

града, повици који су нагове-

штавали тешке и славне даве,

предвечерје велике ослобода*-'

лачке борбе народа Јутосагн

вије.

Радост пред отсудну

битку
После неколико дана рек«н

рат Универзитета саопштио је

одлуку о прекиду рада на свим

факултетима. Рат је био аа

прагу. На Медицимском факул-

тету у просторијама читаоницв

одржано је саветовање свих

чланова КП на универзитету.

Конференцијом је руководио

секретар Универзитетског би-

роа КП друг Рифат Бурђевић
„Трша“, студент права, заједно

са друтовима Милом Ивкови-

ћем, студентом технике, Сло-

боданом Пенезићем „Крцуном"*

студентом агрогаомије и дру-

гим.

Партија од кас очекује да-

нас да дамо све од себе у одбра
ни земље, да будемо са наро-

дом„. војни обвезници нека ое

гго позиву јаве на мобилизаци-

ска места, они који не добију

позив нека се уписују у добро-
вољце... То су биле директиве
Партије. У незаборавном ceha-

њу остаће ми реч претседгапса

МК-а Партије, радника тврде

физиономије,

Није далеко, другови, даа

када ће пролетаријат наше зе-

мље, ua челу осталих радкнх

људи, победоносно наступати

на свим линијама ка победи...

Можда ће фашисти привреме-

но уггасти у нашу земљу, али

ми ћемо извојевати слободу!...

Опраштали смо се грлећи се

мушки и дуго у прооторијама

удружења и мензама. Радост је

била на свим лицима иако су

нам се срца стезала. То је би-

ла радост борца који полази у

отсудну битку. А билтг cwo на-

чисто са тим да се мноти off

нас нећ ■ п?ппе воатити.

Милкћ

Паши BenvKM објети

Бродоградилипгге „Вицко Крстуловић“ у Сплиту



Посета студената Турске и Грчке
НАШИМ УНИВЕРЗИТЕТСКИМ ЦЕНТРИМА

се екскурзије кроз балканске земље

Студентске
делегације Тур

ске и Грчке које су као

гости прису ствовале V

конгресу Народне омла-

дине Југославије, искористилв

су боравак у Јутославији за

повезивање са нашом сту-

дентском организацијом. Непо-

средно после закључења рада

Конгреса, Универзитетски од-

бор. Савеза студената у Бео-

граду приредио је у њихову

част банкет. Поред тога, одр-

жана је и мала приредба на

којој су као извођачи прк>грама

наступили хор, музичка и фол

клорна секција КУД „Бранко

Крсмановић“.

Програм боравка Турске и

грчке студентске делегације

ггрстежним делом имао је рад-

ни карактер. У жељи да дођо

у ближи контакт са нашим сту

дентима, студенти из Грчке и

Турске су учинили посете

Правном факултету и ТВШ-у

где су присуствовали свечаном

отвараљу просторија друштве-

нот клуба ТВШ, док су се Гр-

ци дуже вромена задржали у

разговору са студентима Прав-

ног факултета. Сматрајући да

Је најбољи начин за почетак

ефикасне сарадње и измене и-

скустава предузимање неке

конкретне акције, турски сту-

денти архитектуре су се спо-

разумели са Савезом студена-

та на Техничкој великој шко-

лм да једни другима покажу

радове који ће бити изложени

на истовремено организованим

архитектонским изложбама у

Веограду и Анкари.

У ЈБубљани су били при-

мљени код ректора Универзи-

тета и разговарали су о сарад-

њи професора и ректората са

студентима. После тога посе-

тили су Блед и Бохињ, где су

се задржали. кратко време.

У ЗагреГ* *ty присуствовали

састанку Универзитетског од-

бора Сазеза студената. Вили

су примљени код државног се-

кретара за науку и културу

Хрватске који је изјавио да

је Државни секретаријат за

просвету и културу Хрватске

сгтреман да одобри известан

број стипендија за грчке и

турске студенте који би желе-

ли да студирају у Југославији
и изразио је жељу д\ владе

Грчке и Турске отворе стипен-

дије за наше студенте. Поред

тога, наша Влада ће ггружити

извесна материјална средствз

за омогућавање екскурзија у

нашој земљи.

У Сарајеву су делегације

турске и грчке националне сту

дентске уније посетили све

факултете, желећи да се упо-

знају са организационим прин

ципима на којима је засноваа

Сарајевски унивсрзитет као

ковооснованк. Након посете

Сарајеву студентске делегапи-

је наших пријатељских зема-

ља су отпутовале за Скопље

одакле he продужити пут за

Грчку, односно Турску.

У току боравка у нашој зе-

мљи и посета универзитетским

центрима, утоворен је и низ

акција за постизање конкретне

сарадње између наших сту-

дентских организација. Тако је

например за 19 април уговорен

сусрет футбалских репрезен-

тација Сарајевског и Цари-

градског универзитета. Угово-

рено је гостовање Културно у-

метничкот друштва „Бранко

Крсмановић" у Турској при

повратку из Израела. Поред

тога решено је да наше три

студентске националне уније

организују екскурзпју већег

броја студената из западних

земаља кроз балканске земље.

Екскурзија би се у Југославији

задржала дванаест дана, а у

Грчкој и Турској по осам да-

на. Савезу студената Југосла-

вије је упућен позив да поша-

ље своју делегацију на Кон-

грес Турске националне уније

који ће се одржати 10 априла.

3. Мићић

Мотив Ji3 Истанбула

Саопштење о састанку претставника

студентских организација Турске,

Грчке и Југословије
После обиласка универзитет-

ских центара у ЈБубљани, За-

гребу и Сарајеву, претставници

студентских организација Тур-

еке и Грчке, који су као го-

сти присуствовали V ковгресу

Народнс омладине Југославије

вратили су се у Београд где

Је 17 марта одржан састанак

претставника националних у-

нија студената Турске, студент-

ске оргаиизацијс Атинског у-

ниверзитета и Савеза студена-

та Југославије.
На састанку који Је протекао

у духу потпуног пријатељства

и међусобпог разумевања, ди-

скутовано Је о ужоЈ сарадњи

студентских оргапизација на

међународном пољу, као и о

питањима која се тичу разме-

не и конкретне сарадње изме-

ђу три студентске организа-

ције.

Предвиђено је да се прет-

ставници поменутих организа-

ција консултују о питањима

која су од заједничког интере-

са, а посебно о ставовима ва

међувародпми студентским

конферскдиЈама. и да зајед-

пички активно учествују у

разним формама међународне

студсптске делатности.

Сви присутни су поздрави-

ли ову ишгцијативу и истакли

потребу искрене пријатељске

сарад&е међу студентима трију

земаља која ће се односити на

размену студсната, информа-

ција, културну и спортску ак-

тчаност, размену стипендиста,

студената за стручну праксу и

друго. Нарочито Је била под-

вучена корисност директне са-

радње између универзитета.

На крају је одлучено да ce

записпик са састанка достави

Нацконалној унији студената

Турске, СтудентскоЈ организа-

цији Атинског универзитета и

Савезу студената Југославије

у облику препорука за рад и

међусобну сарадљу у будућно-

сти.

Кроз универзитете у свету

КАНАДА

|

ПРОТИВ ЦЕНЗУРЕ СТУ-

ДЕНТСКИХ НОВИНА

ОКО педесет уредника два-

дссехчетири студентска ли-

ста, који излазе на канад-

скии унпверзитетима и коле-

џима, састало се на годи-

шљем конгрссу кавадске сту

дентске штампе. На конгресу

се дискутовало о проблемима

пзмене вести разнмх публи-

кација и упознавања радио

службе појединих универзи-

тета. Учесници ковгреса, по-

дигли су оштар протест про-

тјш цензурисаша студептсккх

новина од стране универзи-

тстских власти и тражили су

пупу слободу штампе истичу-

ћи значај слободе размене ми

сли и вести о догађајима.

КУВА

ДЕМОЛИРАНИ СПОМЕНИК

ВОЂЕ НАПРЕДНИХ СГУДЕ-

НАТА

ВИШЕ од триста кубанских

студената организовано је де-

монстрирало улицаиа Хаване,

протестујући против демоли-

рања споменика подигнутог

вођи напрсдних студената, ко-

јк Је 1928 погинуо у Мекси-

ку. Студепти су подигли ба-

ринаде, запосели их и обеси-

ли сламнату лутку претсед-

ника Батиста. Нолиција је

тек након дуже борбе, у ко-

јој је рањено и повређено о-

сам лица успела да успостави

ред.

ИНДИЈА

ПОМОЋ БОЛЕСНИМ

СТУДЕНТИМА

КОМИТЕТ за помагање сту

дената у Патни отворио је не

ку врсту медицииског консул

тативног центра за болесне

студенте. Овде ће радити до-

пољан број лекара, тако да

установа неће бити преопте-

рећена. Центар ће помоћи

многим студентима који због

финансиских тешкоћа нкка-

да нису били у сташу да тра-

же савет лекара.

ДАКИСТАН
Г

МАСОВНИ ШТРАЈК

ПОСЛЕ крвавих нереда ко-

ји су се одиграли средином ја

нуара у Карачију, студенти

су у целож.Пмигетану ступн-

ли у Штрдјк је за-

вршен тек. недавио када је

нретседшпц.,Владе нрекинуо

започети Пррцес сротав ко-

ловођа демонс^традија.

САД

БРИТБ „РУЗВЕЛТОВОГ

КОЛЕЦА"

КАО последица Ајзенхау-

ерове изборне победе, уследи-

ла Јз oz~
" -->-т

„Рузвелтовог колеџа” у Чика-

гу о својој будућкссти. Колеџ

је основав за време „демократ

ске ере“, а посећивали су га

углавном студекти који су па-

меравали да се посвете др-

жавним пословима. Оправда-

на је бојазан, да сада под ре-

публиканском владом колеџу

пеће бити додељиване субвен-

ције од државе, или из при-

ватпих извсра. Захваљујући

финансиским тешкоћама, не-

ка издања „Бакље“ недељвог

листа, који су издавали сту-

денти колеџа, нису могла да

се појаве.

ИСКЉУЧЕНА СА УНИВЕР-

ЗИТЕТА ЗАТО ШТО СЕ

УДАЛА

ЈЕДНА аустркска студент-

киња искључена је у Амери-

ци са универзитста, зато што

се удала за Американца сту-

дента. 29-годишња студент-

киња из Беча дошла је у Сје-

дињене државе путем нрогра

ма УНЕСКО-а о разиени сту-

дената, н била је обавезна да

учи као и остали студенти ко-

је шаље на усавршаваше У-

НЕСКО, дакле ннје смела да

се уда за време трајања сту-

дија у Америци.

НЕМДЧКА

УСЛОВИ ЗА САРАДЊУ СТУ-

ДЕНАТА ЗАПАДНЕ И

ИСТОЧНЕ НЕМАЧКЕ

ДВАДЕСЕТ и један деле-

гат из Западне Неиачке и За-

падног Берлина састали су се

у Кобленцу на еедамнаестојре

довној конференцији немачке

Националне студентске уније.

Конфереиција је заузела о-

штар став против било каквог

покушаја укидања аутономије

високих школа, који су били

отелотворепи у разним законо

давним предлозима, као и про

тив обнављања спортских ве-

за између немачке студентске

Јшге и студевата СовЈетеве »•

не. Изјављено је да ће све дов

демократски иастројени ету-

дентх н професори буду у за-

творима Совјетске зоне, ету-

дентска заједпкца одбијати

да успостави било какве зва-

ничне односе са источно - не-

мачким студевтским организа

циЈама. Учесвиди копферен-

ције су поздравили иииција-

тиву Извршног одбора о из-

давању једног апела који ће

позвати немачке студенте на

солидарну акцпју у пружању

помоћи осталим студентима.

Технички факултет

у Скопљу

Пре три годкне основан

је Технички факултет

у Скошву. Наши сту-

денти знају веома мало о

јим друтовима Македонцимж.

Слабо су обавештени о њи-

ховом животу и раду, о њихо

вим тешкоћама и успесима.

Данас факултет има два

отсека, Грађевииски, са око

240 студената и Архитектон-

ски са око 160 студената. Нај
старији студенти налазе се у

VII семестру.

Најближи и најсроднији о-

вом новом факултету јесу
1

Грађевински и Архитектон-

ски у Беогрсду. Природно је

да онда ова два факултета и

њихови студенти буду вајви-

ше обавезни да укажу помоћ

новоонованом факултету и

његовим студентима.

Недостатак наставног, а на-

рочито помоћног наставног о-

собља је најтежи проблем

факултета. Због тога је на-

ставнички кадар, са којим фа

култет већ располаже, анга-

жован много више него што

је то случај на осталим фа-

култетима у земљи. Стални

наставнички кадар је састав-

љен од истакнутих сгручња-

ка из Макецоније, Србије н

Хрватске. Сви су они углав-

ном почетници у просветно-

научној струци, али је ипак

квалитет наставе на академ-

ској висини. Настава се одви

ia неусиљено и са скромним

средствимд.

Факултет има нову лепу

зграду у модерној архитекту-

ри, са пространим учионица-

ма и вежбаоницама. Органи-

зује зе завод за испитивање

иатеријала. На факултету по

стоји Институт за студије и

пројектовање, који ради ве-

лике и интересантне пројекте.

У овом Институту раде најбо

љи студенти са факултета.

Институт претставља дирек-

тну везу факултета са привре

дом. Студенти имају разумљи

вих тешкоћа. које обавезно

прате сваку нову школу и ње

не студенте. Са њима треба

пре свега успоставити ближи

контакт, а затим потлоћи им

да успоставе добре везе са

сродшш факултетима у зе-

мљи и иностранству.

Измена искустава из рада

студентских организација си-

гурно би им користила, Јер

београдски студенти имају у

томе заиста много искуства.

Њима треба указати помоћ и

у извесним чисто економским

питашима, као што је органи

зација продавнипе на факул-
тету, затим евентуална орга-

низација мензе,

Мени се чини да су доса-

дашње везе наших студена-

та са студентима Скопског

техничког факултета биле до

ста слабе. У томе је било до-

ста немарности. Ево једног

примера: Једна група студе-

ната грађевинаца долазила је

ове јесени у Македонију да

посете неке објекте. Долази-

ли су и у Скопље, али нису

свратили на факултет, као и

да не постоји. То је најобич-

нија непажња према својим

друговима и будућим сарадни

цима. Они су могли да искори

сте ту приттику

llпж. Сава Јан>ић

СА ПРАВНОГ ФАКУЛТЕТА У САРАЈЕВУ

На заједничком послу

СараЈевскн
Правви факул-

тет, баш tearo што је млад

и нема традицијз, има бо-

ље услове за развој, јер га не

спутавају форме и шеме које су

можда и заостале. То Је општа

карактеристнка за читав Универ-

зитет у Сарајеву, али Је особе-

ност Правног факултета у томе

што су студенти и наставници о-

вог факултета најактивнији у

друштвено политичком раду на

факултету и ван шега и што су

најдаље отишли у остварешу у-

нутрашље демократије.

На прво место долази правилав

однос студената и наставника,

однос васпитача и научника пре-

ма својим ученицима. Можда то-

ме погодују и специфични усло-

ви: на факултету има свега око

400 студената па их професори

скоро све познају.

правници су први покренули ак

цију да студенти учествују у ра-

ду друштвених организација и

ван факултета. Решили су да о-

држе предавања о новом Зако-

ну о Народним одборнма и уоп-

ште о карактеру Народних од-

бора и вовом државном систему

код uac. Професори су прво у-

путили своје студенте у лнтера-

туру за проучавање овог пробле-

ма, одржали им огледно предава-

»е, а затим су студенти обишли

читаво СараЈево и Срез сарајев-

скн.

Исто тако и ваставни план и

програм, као и читав режим сту-

дија ua овом факултету имз мно-

ro разлика ue само у односу на

београдски Правни факултет,

већ Је елестичност овог програ-

ма завидан и у односу па оста-

ле факултете Сарајевског уни-

верзитета. Научност и логичност

овога програма Је у тоие што Је

тамо уведено групно полагање

нспнта и то за три групе: економ-

ску, грађанско - правну в крн-

вично правну. Група за грађан-

ско право има чак 5 предмета,

па студенти не резгују много на

овакав снстем, Јср увиђају да се

на такав начин наЈбоље стиче

један општи поглед на празо, јер

су предмети који сачишаваЈу

групу сродпи, док су пре две го-

дине групе у Београду биле тако

хетерогене, да заиста ннсу ижа-

ле смисла нн памене.

На факултету Је развнјеп си-

стем семивара много внше него

у Београду, али зато тамо не по-

стоЈе стручне секдије. И дебатни

клуб Је тек недавво формиран,

а основалз га је група студената

па челу са кораћ Љубишом, сту-

дентом треће године. Клуб Је

пред себ« поставио задатак о-

купљан.е студспата и оргапизова-

н>а дискусија по свим шгтањима

друштвеног, политичког н кул-

турног живота која интересују

студенте. Досада су одржана

свега два састанва и има изг.теда

да be се успети. И пе само то.

Правници очекују да ће и оста-

ли студенти на својим фзкулте-

тима основати неке клубове са

сличном садржином.

Током ове школске године прав

ннди су почелн да практикуЈу

један прилично оригиналав ме-

тод рада и политичког делозања.

Они ванме брзо, још истог дана

реагуЈу на разве појаве у поли-

тичком животу како наше земље,

тако и у свету, али које имају

велики звачај за нас. тако су

они, између осталог, осудидн у-

лазак Фравкове ШпаниЈе у УНЕ-

СКО, поставл>ан»е Степинда за

кардивала, а поздравили почетак

рада Шестог конгреса Савеза

комуниста. Сваки од ових дога-

гађаја је поздрављен пригоднжм

говором неког од студената илн

наставника. То Је био начив да

се Јавно покаже како студенти н

професорп правпог факултета у

Сарајеву гледају на догађаЈе. О-

ваЈ пачин показује колкко су сту

девти способни да сповтано, али

правилно оцењују политичке

догађаје.

На осталим пољнма делатности

осећа се знатна живост, а проце-

нат актмвног учешћа у раду Је

знатно већи него ва великнм фа-

култетмиа. САМ

Да лм ба oea зграда мохаа да буде без овшс подупирача?

Прослава годишњице трипартитне декларације

Пет минута ћутања или

- римска комедија
Ни овога пута у Риму сту-

денти фашисти нису миро-

вали. Бучно су се спремали

да прославе једну неславну

годишњицу. Спремали су

славу, а испао је парастос.

Изгледа да су хтели дати ре-

призу прошлогодишње коме-

дије око Трста. Режисери из

палате Киђи настојали су да

приреде обиман политички

„карневал". Међутим, глумди

су овога пута слабо одигра-

ли своје улоге. Поновљена

је само једна двадесето мар-

товска сцена у којој су по-

ред студената суделовали и

римски средњошколци.

На иницијативу неких сту

дентских организација и ру-

ководства политичких стра-

нака, 20 марта у већини

римских школа била је rrpe-

кинута настава. У једном

летку који је издат поводом

фамозне трипартитне декла-

радије ОСТТ, студенти-фа-

шисти захтевали су од ђака

пет шшута ћуташа. Чудне ли

помпе! По свему изгледа да

студеит* фашисти немају

другог посла него да по на-

логу својих аранжера праве

политичке смутше и изгре-

де, изгледа да им је то стал-

ни задатак који ревносно

извршавају, а наука и сту-

дије долазе у други план.

Лепо изграђују академске

грађане у дучеовским кошу-

љама. им било

да из свог фашистичког у-

личарског галамџиског реч-

ника избаие Трст и Далма-

цију к да се баве кориснијим

пословима.

в. м.

Посета наших делегација

Француској, Италији и Турској

Централни
одбор Савеза

студената Југославије

примио је ових дана позиве да

упути своје делегате на сту-

дентске конгресе у Француској,

Италији и Турској.

На конгресу Студентске уки-

је Француске, који be 6 априла

почети у Руану, Савез студена-

та Југославије упутиће два

делегата. Делегација he отпу-

товати заједно са студентском

футбалском репрезентацијом

која ће са репрезентацијом
студената Француске одиграти

ревашп утакмицу у Руану.

Крајем овог месеца 28 мар

та конгресу Студентске уније

Италије који ће се одржати

негде у околини Фиренце, та-

кође ће присуствовати два де-

легата из Југославије.

Исто тако наша делегација

од три члана присуствоваће
Конгресу Турске студентске у-

није који ће почети са радом

10 априла у Анкари. Ови деле-

гати ће истовремено вратити по

сету Турској студентској уни-

ји, чији су делегати боравили

у нашој земљи од 6-22 о. м.

С. Т.
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ПОРТРЕТИ

Примеран професор
Профеоора Чеду Сими

ha тешко је наћл

слободног. Презаузе]

Џ. Примио ме је у свом каби-

нетг-
— Саљатрате ли да је успех

студената, мерило успеха

професора или не?

Да, мерило је. Од профе-

оора много зависи. Он је ду-

жан да заинтересује студенте

и нађе начин да успех не изо-

стане. Скроз је погрешно ми-

шљење да оваква формулаци-
ја важи само за основну шко-

лу. Ја не водим никаву еви-

денцију о доласку на предава-

ша, а ипак, долази просечно

око 80% од уписаних студена-

та. То је више него задовоља-

вајуће. У првом испитном ро-

ку полаже најмање 70%.,.
Како доносите суд о зна

н,у студената из предмета

који полажу код Вас?

Код мене студенти неће да

полажу ако не науче. Због то-

ra врло мало падају. У парази-

тологији коју предајем, постоје
хкљаде тешких латинских на-

зива. Знање ових термина је
другоразредно, а прво је, по-

звавање суштине предмета, ра

зумевање. Потенцијална спо-

ообност да разуме ствари, да

се снађе, најдрагоценији је ка-

шггал који студент носи са фа-

култета... На испиту се шпса-

Да не журим. Ако треба негде

да идем, одлажем исгшт. Без

обзира на расположење са ко-

јкк долазим на испит, на ње-

МТ сам увек сталожен и објек-
псваег...

Знате ли за некорек-
тне поступке наставника на

кпипша?

Има и тога. Постоје про-

фесори који пре исшгга кажу

еоимко мора да падне.
Да лм сте за сарадњу На

ставничког савета и Саве-

за студената? Је ли то ко-

рисно, зашто?

Да. Студенти треба да у-
**ствују У доношењу програ-

ма и спровођењу наставе у

дело. Најмлађи мало могу

користити. Наставници че-

сто гледају ограничено. Кад
оам био декан, преко ор-

ганизације студената сам че-

-то успешније спроводио из-

зесне ствари него преко дру-

”их. Сматрам да су студенти

ХОвољно зрели људи и да су

)бјективтг, па због тога могу

»ного помоћи у решавању

шсолских питаша. Додајте још
i ово каже професор Си-

лић ја сам за слободне ро-

сове из свих предмета после

гетвртог семестра... Предмети
‘У П” шше исцепкани. Непо-

t- хвално је што сваки наставник

л сматра да је његов предмет нај
т важнији. Настава се мора гле-

- дати као целина. Наука напре-

дује и ми је морамо пратити.

с Али, студије се не смеју про-

-1 дужавати. Зато сам за изба-

цивање из програма свега што

* није неопходно ~
Упорно сам

* за познавање франдуског, ен-

' глескот или немачког језика...
* * * *

Професор др. Чедомир Си-

' мић је лекар хумане медици-

■ не. Почео је службу као лекар

' Хигијенског заводз у Скопљу,

■ а убрзо је постао и његов ди-

• ректор. Конкурсом је примљен

• 1938 године за ванредног про-

■ фесора Ветеринарског факул-

• тета у Београду. ч
3а редовног

професора изабран је 1940 го-

-1 дине. Декан Ветеринарског фа-

-1 култета био је 1947 године. И-

сте године изабран је за дотти-

-1 сног, а 1950 године, за редов-

• ног члана Српске академије

наука.

1 Учестовао је као референтна

свим скуповима ветеринара у

земљи, а више пута и у ино-

странству. Био је у Шател Ги-

ону, Алжиру, Амстердаму, Па-

ризу. Сем редовног реферисања

на овим скуповима, истицао се

и у дискусијама.
У фијоци његовог радног

стола, може се видети гоми-

ла писама, која су дошла из

разних крајева света. У ши-

ма се научни радници обраћа-

ју др. Симићу за савете, раз-

мену искустава. Ту су и по-

зиви за учешће на овогодиш-

њим разним састанцима струч

њака у земљи и иностранству.

Он је данас научник светског

гласа. Његова специјализација

засеца и у хуману, али више

у ветеринарску медицину.

До сада је објавио велики

6j>oj научних радова из обла-

сти експерименталне парази-

тологије и биологије. Писао је,

и данас штше, у најтгознатијим

часописима света. Највише је

објављивао на француском је-

зику.

Др. Симић оставља изванре-

дан утисак. Средњег је раста,

симпатичне физиономије, жи-

вог погледа и чилих покрета.

Пун енергије... Као човек нај

снажније делује. А то је нај-

важније. Без тога је све друто

бледо, мање важно.

Јесу ли ови детаљи довољни

да покажу академика др. Чеду
Симића? Можда, не сасвим,

али сигурно толико да осветле

блистав лик човека, професо- I

ра и научника.

Живомир ПРЕДОЈЕВИЋ 1

Посета студената педагогије дому слабоумне

деце у Јабуци

Радl£ повезиваи>а теори-

је и праксе у току

студија, студенти Пе-

дагошке групе на Филозоф-

асом факултету редовно од-

лазе у средње школе. Тако

ових дана педесет студената

ове групе учинитто је посету

доаву за слабоумну младеж

у Јабуци код Панчева.

Ово је једини дом овакве

врсте у земл»и. Више од 150

штићеника смештено је у

овом дому који има и своје

сопствено иман>е од преко

педесет јутара. Штићешпп:

на овом имању баве се мно-

гим закатима, што им умно-

гоме доприноси да брзо ва-

пустедом и врате ое здрвви

родитељима.

Студенти су провели је-

дан дан у разгледању дома.

Они су овде нмали прилмке

уз помоћ професора да по-

вежу предавања која слу-

шају из специјалне педаго-

гије и дефекггологије са прак

сом.

р. j.

Стара зграда Фи-

лозофског фа-

култгета

Студенти шумарства

ловци

ЛКО се узие у обзир са колм-

ким великим тешкоћама сс овај

ограпак београдске ловачке ДРУ-

жине бори, резултати које је по-

стнгао до сада су задовољавајући.

Дружина је освоваиа октобра мс

седа прошле године и већ сада мма

око ХЗв чланова. Ова иасовност ту-

мачи се тиие, што је ловарство је-

цан предмет на Шумарском факул-

тету. Међутим, да би ловарство

огзистирало онако како треба да-

кас да буде, мора да се постави ва

паучну основу. и ту је баш глав-

и и каиел спотицања. Студситима

је потребно једно ловишто где 6и

се пренеле све најновије тековиие

науке на овом пољу.

Зато је и Једав друг на радвом

састанку секције 13 о. м., дао врло

користан предлог „Нослати у

-*ебели Луг огледно добро Шу-

марског факултета комисију еа-

стављену од неколико чланова.

Њнхова дужност he бити да испи-

тају какву дивљач ту треба дове-

сти. Тако да би бар на овај иачин

добили ловишта“.

Овде сваке године долазс сту-

девти шумарства на праксу и у

»У су сврху подигнуте бараке. Зи-

мм када студенти пођу у лов на

вуковс, иоћи he ту становати. и-

пак, све Је ово још отворено пи-

тан>е, али се управа секције вада

Да he наићи на разумевање код

надлежних који he све ово реши-

ти повољпо.

Б. В.

Правни факултет

Састанак дебатног клуба
Одржаи је састанак са темом

•>Државни капиталиlам“. Диску-

сиЈа се развмјала на основу члан-

ка Милентмја Поповића. Треба

иетаћи да је било и супротних

поставки. Поставл>ало се питање

Да -аи је код нас био администра-

тхвни социјализам или државнн

кашгтализам, у име кога се врши

вадионализација у капиталистич -

кмм земљама и инога друга пита-

*• која су била спорна. Диску-

С*Ј* је била веома плодна, алп

ce инје могла завршити, Јер ниЈе
вмло коначних решења, па ће се

Жтавпти. Неки су дали предлог

да се замоли и друг МнлеитиЈе

Поповић да присуствуЈе.

САСТАНАК СТРУЧНЕ ГРУПК

ГРАЂАНСКОГ ПРАВА

Основана Је вова стручна групд

грађанског права и одржала своЈ

ирви састанак са теиом „Заблуда

у грађанском и породнчвом пра-

ву“. Како код нас Још не постоје

позвтивни пропнси из грађанско!

права, то he ова група имати по-

себан значај за обраду ове тема-

тпке.

М. М.

ЗАБЕЛЕЖЕНО У НОВОМ САДУ

Разговори на једној школи

Предамном
је двоспратна све-

тло црвенкасто - жуто обо-

јена зграда у улици Свето-

зара Марковића бр. 6. Иза

њених се стогодишњих зи-

дова, већ пет година, од свог

оскивања, одвија настава Више педаго-

шке школе. Међу њима је истовремено

скучено око 500 редовних студената, са

свим шиховим проблемима и поштеним

настојашима у учењу и раду, испуњеном

одјецима наговештене будућности.
*

По ходницима карактеристичап жа-

гор одмора. Студенти у групицама на-

ставл»аЈу дискусију са малопре заврше-

ног предавања; једни се смеју, други пре-

пиру. Понеки, одвојени, докрајчују „по-

ловчиће" цигарета замишљено гледајући

кроз прозор. Ту је и чика Иван, домаћин
зграде, који већ по обичају учествује у

студентским разговорима. За тренутак

жагор утишава гхитање, упућено Ивану,

кроз отшкринута врата једне канцеларк-

је: „Шта је то чика Иване? Што не уми-

рите студенте?44 „И ректор ија смо рекли

да се по ходницима сувкше гласно ие

разговара... али, ето, не слушају нас?“

одговара чика Иван „проректор“, како га

популарно студенти називају.

После неколико часака одмора про-

давања се настављају. •

Нвдосхаггак аросторија за рад и разо-

ноду ствара некипут и нежељену атмо-

сферу. То је Iедан од значајних

ма ове шко**»

Професори • наставиом плаиу, програжу

■ школовању

Професорр хемије, Кунда и Максимо-

вића налазим у лабор>аторији где са аси-

стентом Николић Зорицом прате вежбе

студената. Бројна су питања на која тре-
ба, дати одговоре.

Практичној настави придајемо пу-

но важности. Задовољки смо са спреиом

редовних студената, док су ванредни

знатно заостали каже професор Кунц.

Ми се трудимо, додаје професор
Максимовић, да развијемо код студената

жељу за склапање извесних једностав-
них апарата, неопходних за самосталан

експерименталан рад, који he им кори-

стити у њиховом будућем позиву.

Хемикалије, чије цене расту несраз-

мерно материјалним могућностима ове

школе проблем су за себе.

Професори сматрају, а то је и ми-

шљење студената хемије, да осим струч-

ног и методско знање треба развијати
паралелно. Решење би се постигло уво-
ђењем трогодишње наставе, у којој би

трећа година имала само практичан рад

у осмогодишњим школама. Питање тро-

годишње наставе постављају и гврофе-
сори осталих група.

Не би ли се и овде уклониле тешкоће

и постигао већи успех, када би сарадња

наставгоска и студевата била већа, кон-

кретнија и садржајнија? Свакако нешто

темељније треба предузети.
За мишљење о проблемима наставног

плана обратио сам се претседнику Град-
ског савета за просвету и културу Мака-

рић Радомиру, професору-педагогу,

Моје je мишљење, да школовањо

на педагошким школама треба продужи-

ти на трогодишње. Тиме би ое доприне-
ло бољем оспособљавању студената ВПШ

као наставвика у погледу стручне. а на-

рочито педагошко-методске спреме.

Изучавање методике, по мишљењу
професора Макарића, претставл>а про-

блем који треба обухватити и решити га.

Примера ради, он наводи Географску гру-

пу, која, као и остале школске групе, о-

способљава студенте за наставу двд глав-

на прелмета. Методика географије која

је на поменутој лрупи под а) учи се у

друтом и трећем семестру, док се истори-
ји која је под б) не цридаје потребна па-

жња, мада he студенти по завршеном

школовању предаоати обадва предмета,

Разговор са ректором ВШП

Од посебног је значаЈа шшљење рек-

тора Чобански Спаооја у погледу свих

проблема школе.

Пре свега, потребно је рашчистити

са питањем места ВПШ у школском си-

стему. Пре рата оне су спремале кадљр

за грађанске, а данас спремају наставни-

ке за осмогодишње школе. Ако имамо у
виду чињеницу да је осмогодишње школ-

ско образовање обавезио, онда нас то оба-

незује да настави на школи посветимо

нише времена и пажње, jep јој њена пер-
спектива поставља специфичан задатак:

дати више педагошко-васпитног знања и

дубље упознати научни метод васпитања.

Све ово гозори у прилог потреби проду-
жења школовања на ВШП, За сада, чести

испити, а нарочито задржан летњи ко-

локвијум, служе огалном контролисању
знања студената и одржавању континуи-
тета рада.

Поред овог проблема, по речима рек-
тора Чобанског, актуелно je и питање

нхколске зграде, која не располаже од-
говарајућим бројем просторија за наста-

ву, као и стављање на дискусију питања

ауторитета наставника и њиховог односа
према студентима на истгитима.

Студеети о проблемима ваставе

До последхвег места испуњена је по-

зорипша галерија студентима ВПШ који
присуствују сценској проби Молијеровог
„Дон Жуана", пратећи тако рад позори-
шта и упознавајући се са значајним де-

лима драмске литературе. Овде сам раз-
говарао са неколико студената да бих чуо

њихово мишљење о раду на школи.

Ево шта су ми они казали.

У програму треба оставити само оно

што је неопходно потребно, у супротном
наш квалитет знања опада каже прет-

седник Удружења СС Јовичић СветозаЈХ

Павлокић Меланија наводи ггример Вио-

лошке групе на којој треба извршити

сужавање наставног плана. Изучавање

систематике из зоологије и ботанике није

неопходно. Такође, време студија треба

продужити. Мишљења и осталих студе-

ната су приближно иста наведеним.

Ажтуелни проблеми Савеза студената

У тескобној и јединој просторији за

рад у студентској орагнизацији окупилк

су се секретари група да продискутују о

неким актуелним питањима.

На проради конгресног материјала, ка-

жу студенти, поједине групе (немачка обе

године, историја друга година, мађараса

и румунска), досада нису ништа уради-

ле. Друте групе одржале су три до пет

састанака на којима су тезе прорађиваае

на принципу широких дискусија. Међу

студентима има неколико случајева соци-

јално незбринутих другарица и другова.

Решавање овог питања датира још од Је-

сенас, када је у Једном делу средњо-

школског интерната смештено око три-

десетину студената. За храну, стан и о-

стале услуте студенти су доскора плаћа-

ли 3.500 динара, док Је недавно месечна

уплата подигнута на 3800 динара. Један

од разлога овог поскупљења треба тра-

жити у лошој организациЈи фшгансиског

пословања. Набавке се врше код гврепро-

даваца, а не код гтроизвођача (!?). Посеб-

но Је питање материјалних могућности

самих студената од коЈих 55 прима ие-

сечне стипвндиЈе v висини од 2000 до 3000

динара. Да ли студент са овако високим

месечним приходом може да покријв саоје

наЈосновкиЈе потребе? Присутни су ми-

шљења да решавању овог проблема треба
озбиљније и брижљивиЈе приступити.

Здравствено питање Је такође Једно од

иајактуелнијих. На Градском савету за

народно здравље Је да омогући контрол-

не прегледе свих студената на почетку

зимског и летњег семестра. Иницијатива

од стране студентске организације по-

стоји, а на надлежнима је да је прм-

хвате.

Културно-забавни живот студевата

Студенти Педагошке школе за caoje
најмлађе колеге бруцоше дају другар-

ско вече. У сали су поред великог броја

студената присутни

и грађани Новог Са-

да, који са шггере-

совањем прате жи-

вот студената. На

програму су хорске

и фолклорне танке,

рецитације, а и драм

ска секција пргаса-

зује фрагменте хз

домаћих драмскхх

дела. На лкцима

присутних одражата

се нескривено за-

ДОВОЛ.СТВО.

У целини рад

Удружеша савеза

студената и Савеза

комуниста је до-

брим делом онемо-

гућен због недостагг-
ка потребних про-
сторија

каже ое-

кретар основне ор-

ганизације СКЈ, Пе-
дагошке школе У-
рошев Паја. Жеде-
ли бисмо да нас по-

сети једно од сту-
денгсжих културних друштава из Бео-

града- Та посета би нас мгаого обрадо-
вала и дала више потстрека у вашек

раду.

«

Подржавајући решаван»е неких оро-
блема Педагошке школе. ЈЈрвршно веће

АПВ, сгавило је студентима на располо-

жеше суму од 1,100.000 дииара за nrraie-

пање скрипата, док је њиховој организа-

цији поклоиило библиоггеку и клавир. На
овоме се неће стати. Народне власти гао-
казују пуно разумеваи>е за потребе сту-
дената.

Постоји још низ, ман>е или више ак-

туелних питања из живота студената,
ПзИхове организације и рада у школи о

којима би требало такође говорити.
Оставља-м студентима Новосадске зц

ше педагошке школе да они сами sa

ступцима нашег листа пишу.

Вкша педагошка школа у Новон Саду

На практичшт вежба&мма

Родеч: Грађани Калеа

ГЕОГРАФИ ПОСЕТИЛИ

ГЕОКАРТУ

<. ТУДЕНТСКИ географски клуб „Јо

ван Цвијић* оргапизовао Je овиз

дана посету Геокарти. Радпп ко-

лектнв Је врло л>убазнo прими«

чланове клуба. Студенти су пре-

гледали процес производње. Упо-

знавање технолошког процсса у

изради карата, употпуњава струч-

но зиање студената географгј

Bpoj 5
НАРОДНИ СТУДЕНТ 3



КУЛТУРНЕ ВЕСТИ

СA ФАКУЛТЕТА

НАЈЛЕШПЕ ПРБДАВАЊЕ

r\ утисцима са пута по Ве-

ликој Британији гово-

рмо је Драган Стоиљковић, Је

даи од уредашка „НИН-а".

Предавање је организовало У

дружење студената Економ-

ског факултета, а Стоиљковић

је ухазео да прикаже своје у-

пкхе и доживљаје верно и у-

бедљива Посетиопи су били

рдушевљени његовим излага-

оем, а ако треба дати оцену,

овда би се могло рећи: најлеп

ше предавање.

Г.

*

У УТОРАК 17 марта ШЗ го-

ддс књижевник I'Л Пешић ua

пооив студената славистике,

пред пуном четрдесетоетицом

одржао је предавање о Алек-

оацдру Блоку. Услед дужине,

прадавач је предавање поде-

лио у два дела. У гтрвом из-

лагању расветљен ie дореволу-

ционарни период у Блоковом

етваралаштву.

ф..

НА ПОЗИВ Ли

терарног клуба

_

студеката књи-

жевности, у сре-

-4вфПl«ш* Jr/u. ду 18 марта 19оЗ

■ ш

**
у дру-

штвеном клубу

Филозофсхог фа

култета, Душан
Матић је говорио с савременој

францусхој књижевности. Пре

давање је било гтраћено са ве

ликим иитересовањем. Душан
Матић је обећао да ће још го

ворити о тој теми.

*

У ПОНЕДЕЉАК 23 марта

1963 године У оквир> стручног

клг*sа студевата асихологије,

■рашззаЕ је филм „Неуропси-

дизатрија*.

*

„ПСИХОЛОГИЈА САМОУНИ

ЖЕЊА“, анализа Љермонтов-

љевог „Печоригна* назив је есе

ja Николе Милошевића, који !

је читао на *астг-нку литерар

ве секције Филозг фске групе

Филозофског факл лтета у уто-

рак 24 марга 1953 гмдине.

*

У ОКВИРУ литерарног клуба

књижевиости, одрзкано је књи

жевно вече на ко.лз су читали

радове студенти прве године.

су Владе Станковић,

Зораа Милић. Зорт Џмерковић
u Александар Ристовић песме

н Иван Пудло прозу. Једва не-

свакидашња појава била Је та,

што је једна друхарица читала

своје песме иако на групи књи-

авеваоси има достг девојака

које пишу, ниједва досад није

иступала.

Поред Цашире-

ве драме „Слуге"

коју ће извести

на овогодишњем

фестивалу, драм

„Мика Митро-
вић“ обповиће и

ћ“ обновиће и

краме кој€ je приказивала про

шлогодишњег фестивала: „Ма

аограђани" од Горког и „Сви

моји синови“ од Артура Ми-

иера.

*

25 ов. мес. у просторијама

Јруштвеног клуба МВШ-а књи

жеваи клуб МВШ-а приређује

књижевно вече на којем he го-

гговати млади писци са фило-

Јофског факултета поред чла-

к>ва овог клуба.

Друиггвени клуб
Гехничке велике

школе приказао

је за своје сгу-

денте до сада три

уметаичка фил-

ма: „Благо Си-

јера Мадре“,

„Цунгла на асфалту" и „Пуков

вик Шабер". У овом семестру

одржано је неколико концера-

та, међу којима; концерт ар-

геигинске народие музике (са

плоча) Бетовенова IX симфани

Ja ( ca плоча) и клавирски кон

церт Шопева и Грига.

Први
пут на сцсни Веоградске

опере присуствовали смо изво-

ђењу једног савременог опер-

ског дела музичке драме „Кон-

зул* од америчког композитора Ђан

|Карла Мспотија, најинтереоантни-

■ јег и до данас највише извођеног

дела на оперским сценама у свету

за последње две године. Оио што

специфичио карактерише Меноти-

јеву оперу Је свестрано развијање

свих елемената сценско - музичког

збивавва. музички израз и теиатика

либрега којим се композитор слу-

жи. Менотијева оркестарска парти-

тура вема стилског јединства, уо-

ЗичаЈеног у операма из класичног

репертоара, оиа композитору служи

у сврху праћења сценске радње,

акцентираlтћи драмска места и да-

јући им још пунији и снажнији

израз, равноправно делујуКи у це-

ловитој конструкцији дела, не за-

узимајући у н.ему паЈистак утиЈе

место. Музика у „Конзулу
- уобли-

чава и продубљује ликове, њихове

карактерс и оссћања. у вокалним

деоницама основу чине речитативи,

без великих арија и честих ан-

самбла.

Сам писац либрета Меноти обу-

хвата актуелан проблем: распро-

страњеност бирократизма у дру-

штвенои систему „негде у Европи",

„у времену садашњем". Кроз патње

и страдања једне породице, кроз

њену животну трагедију, Меноти

даје одушка свом револту, диже

своЈ оптужујући глас против биро-

кратизма, не служећи се притом

декларативношћу и паролама већ

указуЈе на кобне последице, које

ои проузрокуЈе и опомиње човечан-

ство на постоЈање акутне болести

за чије развијање у Још „некоЈ зе-

мљи“ постоји погодно тло. Хумани

карактер људског саосећања и ре-

алистички начин гледања потенци

рају вредност Менотијевог „Кон-

зула".

Са пјтго љубави и сгваралачког

одушевљења, савесно и озбиљно,

пришли су музичко - вокалноЈ ре-

Сцеаа из „Конзула*

За фестивал се спремају

„Зикови“
Зикови,

хо еу људи из далеке,

предрезолуционарне РуснЈе

коју је Горки оштрином сво-

је опсервадије u снагом свога та-

леита успео уметнички да уобли-

чи, сјајно окарактсрнше и фиксира

за савреиеншсе и будућа поколења.

То су људи еложеке психологнје.

људи без харионије, лспоте и ра-

достн, кроз чије се карактере н по-

ступке сурова стварност тадашн.и-

це вили Јасно као нз длану. Горки

даје слику руске нровивциЈе и у-

казуЈе на узроке њене пропасти.

Међусобна борба тнх људи, њихо-

ва нетрпељивост, породичне размк-

рице, малограђанпггина, еве Је то

изнето потпуно истинито на начнн

коЈи се лако не заборавлд.

Но, ве желии да се еад овде упу-

штам у оцењнвање Горког као чо-

века, а Још мање у оцењивање ли-

терарве вредвостк његовог дела,

рећ намеравам да у веколико речи

нзнесеи утиске које еам новео са

Једне пробе његове драме „Зпковж*,

коЈу за мајски феетнвал шнтензив-

во епрема једпа група етудеиата

Филозофског факултета.

Проба тек што ниЈе почела. За-

тнчен друхптво на окупу, додухпе

не баш комплетно, али угдаввои У

довољвом броју, тако да се са про-

бои појединих фрагмената може

почети. Рсдитељ КаЈмаковић (који

Је нначе студеит ИсториЈе умгтно-

сти) даје упутства, обЈашњава ат-

мосферу као и мизанецену, столл-

цама маркира делове будућег де-

кора и ...
пред нама почиње да се

одвија радња првог чина у скрои-

ноЈ малограђанској кућн у којоЈ

отац преотима невесту своие сипу.

То Је тек прва фаза припремањ*

комада, тако да се Још увек oceha

извесна неуиграност, местимичво сс

заборави текст, погреши се у ми-

занспенн, алн свн ти људи који

тумаче поЈедине улоге даЈу све оз

себе да се што витпс приближе ли-

ковима, да их схвате, да се сажи-

ве са њиховим карактсрима и но*

стунцима. Јер глумиги ниЈе лако,

а нарочито кад недостаЈе искуство

n рутина; треба правилно савлада-

ги све говорне радње, пронаћи в

истаћи одговарајуће апденте. схва-

тити ситуацију са свим сложеним

датим околностима и помоћу под-

текста јаско издмфергнцирати свп-

је мисли, савладати физичке рад-

ње: мимику н гест. У недостатку

искуства, то се овде постиже ev-

тузнЈазмом, залагањем сваког поје-

динца и неуморним радом. ПоЈеди-

и« ствари се понављају и по пет,

шест пута.

И тако се пред очима одвпјаЈу

фрагиентв будуће претставе. Полу-

пијани МихаЈло, којн пред собож

нема животнн цнљ, коЈи ни сам ие

зна зашто живи, оптерећен осе-

ћањем инфериорности, огравичена

i, Ана Маркова типичан прлмер

*
малограђапштине, сирови Антипа

Зиков са својом позном љубављу

.
и други ликови које нам је Горкп

а дао живе, говоре, крећу се, ху, крај

l* мене, у истој соби, на дохват руке.

lia моменте заборављам да су га

људи коЈе овде гледам моји стари

t- познаници, друтовн нз школских

■
клупа, и у љима ввдим прегстав-

вике Једне минуле епохе, епохе

к
лутања, трзавида, малодушпости в

i- међусобне мржње.

0
Проба Је завршена. Отпочиље

в

дискусија кроз коју редитељ ука-

зује на нсдостатке појединаца, а

глуидн нзносе своЈа мишљеља и

предлоге. Даватн сада било какв«

критичке оцеве, било 6п преура-
**

љено,а уосталом фестивал није да

*
леко и оставимо да време каже

*

своЈе.

Браниелав ОБРАДОВИЋ

Менотијев „Конзул“
а.оизадији ове onepe на нашој сце-

чи диригент Оскар Данон, солисти:

>*алериЈа ХеЈбалова (Магда Сорел>,

Евгенија Пинтеровић (МаЈка), Ми-

пица Миладиновић (Секретарица),

Драгомхр Нинковић (Цон Сорел),

Драго Старц (Мађионичар), Миро

Члигадовић (Агекг таЈие подиције) м

другм. уз врдо добро дату орке-

старску сарадњу. Свако Је са сво-

Је стране допринео видном усггеху

ове квалмтетпе опе&с.

Милутин МИЛОВИЋ

...
и његово сценско извођење

Савремеве позоришве теко- чија. Оперски ансамбл имао је

вине продрле су на сце- да опроба сада и свој глума-

ну Народног позоришта чки таленат. Док публика, аа

преко оперског облика. И гтример у „Балу под маскама
и

.

тако оно џгго није створи

ла у својим оквирима драма трв

бало је учинити преко музичке

драме.

У коштац са тим проблемима

имао да се ухвати Јосип Ку-

лушшћ, после низа поставки о-

пера мање више устаљених

сценских форми, у коме посто-

ји искуство нагомилано крог

генераЈциЈ«- Белканто, Пучи-

нч. домаће жанр-опере не носе

етементс за решавање овога

задатка. Редитељока поставка

морала је из основе бити друк

прелази преко кхжцертног ста

ва оперског извођача, код Ме-

нотија сваки такав несценски

моменат био би неопроетив.

Кулунцићев резултат у ре-

жији „Конзула 1'
говори да је

он тога био потпуко свестач.

:ер је збиља створио музичку

драму, у којој је студиозно по

стављен стил и тај стил спро-

вођен како декором, осветле-

наем, мизансценом, тако и глу-

мом. Богатство глумачких реа-

листичких средстава било јеме

дијум којим је редитељ најо-

чигледније тежио да у ово*

извођењу подвуче реалистичкв

квалитете ове музичке дразсе,

а не њене ексттресионистичка

елементе. Сваки пантсмимски

елеменат водио би у бизарност

и свео ниво претставе са виси>

иа животворности на нискв

гране оригиналности са циљем

у самој себи. Валерија Хејба-

лова и Евгенија Пинтеровић

најмаркантнији су израз и о-

стварење те редитељске кон-

цепције, баш богатствоЋ! свог

музичког израза реалистички

it психоогошки издиференци-

раним.

Наша музичка публика по-

казала је да прима оперу и у

оквирима модерног позоришта,

па се захвални аплауз и оно

многопонављано „бис“ може

сматрати и једним „још“ савре-

меној опери и дискретни позив

нашим композиторима.

Јован ЋИРИЛОВ

филм

КАМЕНИ ХОРИЗОНТИ

Јадран филм, 1553 г.,

сцеиарио по идеји Вје-

кослава Калеба, наггасао

Шиме Шиматовић, режи

ја Шиме шиматовић,

сниматељ Бралко Бла-

жина, у главккм улога-

ма: Ирена Колесар, Мар

ко Сољачић, Виктор

Бек, Борис Тешија, Ан

тун Налис, Соња »Рабић

и др.

Стигао
је нечујно, без и-

каквих рекламних прет

ходница као што су са-

моуверене и самохвалне изја-

је аутора и распоровске нега-

тивне прогнозе. Зато смо га

гледали без предрасуда и и-

зашли из сале углавном за

довољни.

У филму „Камешг хоризон-

ти“ не заплиће се и не ра-

сплиће драмски заплет. Њега

нема. Филм је прича о се-

љанчици слушкиши Малој

и њеном оцу сељаку Јакову

који живи на камену и нема

новаца да плати дуг и купи

деци круха. Прича која је и-

спричана лепо и разговетно,

са много духовитих детаља.

Треба одмах вшетути крик

и уверсње: наше теме могу се

казивати живљим ритмом од

онога којим се крећу волов-

ска кола! У експозицији аутор

као да је хтео и оскудицом

покрета и радње да изрази пе

маштину и сиромаштво у ку-

ћи Јакова. Само то све суви-

ше дуто траје. Камера тума-

ра око куће и по њој, док

глумци говоре непотребпе ди-

јалоге („ајде, душо материна,

поједи млијеко!...“), само зато

да се покажеси-

ротин»а која те-

ра Јакова даво-

ди Малу на по-

сао.

Всдећи драм-

ском радљом ста-

рца кроз места

где Мала служи,

Шиматовић је по

ред тога што

је успело до-

чарао старојуго-

словенску град-

ску и грађанску

атаоссЈЈеру, њен

морал и њене од

носе, сухтроггста-

вио овој кашег

поштеног патри-

јархалног сељакз

и показао њего-

ву трагедију, тра

гедију човека ко-

ји се од тог све-

та брани древ-

ном сел>ачком па

ролом „нек се

брине свако за

себе“ и логично

на крају ггро-

пада неразумевајући догађа-

је. Мислим да је Јаков доса-

да психолошки најснажније

цат филмски лик нашег чове-

ка.

Уз своје одушевљење Ире-

ном Колесар и уверење да је

улога Мале знатан допринос

нашем националном

(као што су то и „Камени хо-

ризоити" у целини) треба да

изразимо и жаљење што je

Мала често запостављана на

рачун атмосфере и занемари-

ван однос између њих две, та-

ко да није сасвим ласан разви

так Мале из оне која „није

знала" у Малу која зна. У ни-

зу уверљивих животшгх ли-

кова (какви су готово сви е-

пизодни ликови) треба истаћи

симпатичност Налисовог скит

нице „чика Мартина“.

Штета је што овај филм ни

је могао без шематичних ли-

кова. Неколико људских дета

ља недостајало је Банету да

не буде папирнати илегалац.

Слично .ie и са жандарнима

који су били и испеглашг и у

штиркани и помало карикира-

ни. Радничка класа се појав-

љује на крају филма са јед-

ном декларативном изјавом у

сцени која би, да филм шгје

имао поменуте недостатке (не-

уверлшвост екстремних прет-

ставника добра и зла и Бане-

та жандара) деловала снажно

и кимало паролашки. Овако,

та сцена остала је на пола

пзгта између тих двеју могућ-

ности.

Филм „Камени хоризонти 1'

обрадовао нас је уверљивим
и животним ликовима и ситу-

ацијама .Дуго очекивани на-

ционални стил скоро је осво-

јен. Само још треба са волов-

ских кола прећи у џип.

Д. Мак.

Чега има новог ...на Академији

за позоришну уметност?

П рипреме за фестнвал сту-

дената Академије за по-

зоришну уметност спе-

цифичне су пркроде. Обратили

смо се студенту четврте годи-

не филмске режије из класе

ггроф. Вјекослава Афрића дру-

гу Бранку Калачићу прет-

седнику Савеза студената Ака-

демије. Одазвао нам се речтгма:

t
.3a фестивал, уствари, не вр-

шммо специјалне прихгреме, не-

го мислимо да на шему уче-

ствује?ло са дилломским радо-

вима које припрема четврта

година (класа глуме проф. Јо-

зе Лауренчића.

Који се комад спрема и

ко ће наступити?

„Зикови“ од Максима Гор-

ког. У главшш улогама поја-

зиће се: Милена Врсајков, Ра-

тислав Јовић познати из

филмова; Марко Тодоровић,

који дебитује у нашем новом

филму ~Далеко је сунце“ (по

сценарију кљижевника и ре-

дитеља Јосипа Кулунџића) и

Љуба Тадић и Слободан Перо-

вић, који су већ играли у Бео-

градском. односио Југословен-

ском драмском позоришту“.
Уз ово драмско дело доћиће

у обзтгр и рецитације из пое-

зије а можда и неки одломак

из прозе, кога ће дати остале 1
млађе класе. i

Заинтересовали смо се за рад ,

осталих класа режије и глуме. i

Пођимо редом: прва година ре-

жкје (класе др. Хуга Клајна к

Јосипа Кулунџића) и глуме

(класе Виктора Старчића и Ма

те Милошевића) за контролни

испит поред редовних тео-

ретских предаваша припре-

мају сценске поставке позорп-

шпог одломка. односно креа-

ције једног дела улоге, Резул-

тат he одлучити о шиховом да-

л»ем школовању.

Класа друге године глуме

(проф. Томислав Танхофер аси

стент Миња Дедић) даће као

годишњу претставу „Наш град“

нов комад од савременог аме-

ричког писца Тортона Вајде-

ра. Трећу годину, подељену у

класе Јоже Рутића и Раше

Плаовића позоришна јавност

упознаће на годпшшим испит-

ним хтретставама: хгрви ће при-

казати Чеховљеве „Три се-

стре“ и Молијерову „Школу за

жене“. Ту су улоге добиле На-

ђа Подерипш, Олга Брајевић

(која има главну женску улогу

у филму „Далеко је сунце“) и

Неда Бркић. Раша Плаовић у-

вежбава са својим ђацима Ну-

шићеву „ОжалопФену поро-

дицу“ у којој између осталих

наступа Драган Лакозић кога

ћемо ускоро видети у „Ханки“.

Првак Народног позоришта хш

ше специјално за своје ђаке

драму, која ће им идуће годи-

не бити дикломска хтретстава.

Четврта година режије дели

; се на класу Јосипа Кулунџића
(позоргапна) и Вјекослава А-

фрића (филмска). Прва при-

према дипломске претставе у

позориштима у осталим градо-

вима. Младим филмским реди-

тел»има основе седме уметносш

предаје проф. Славко Ворка-

пић. Сада они одлазе у Грчку

а по повратку he се прикљу-

чити екипи „Ханке“ (режија

Воркапића), те ће тако на те-

рену наставити рад на свом у-

савршавању. Штета је што се

тим студентима ни.lе досад о-

могућило да сниме по један

документарни филм ,иако за

то постоје објективне могућно-
сти. Додуше, студенти су сни-

малп разне вежбе под руковод-

ством проф. Воркапића а само

су Мплутин Косовац и Бран-

ко Калачић прошле године ре

жирали као студенти треће

године ..Логорске ватре“, до-

кументарш! филм о логорова-

њу Армије. Бошко Вучинић и

Веселин Симовић дипломирагш

студенти, нови су редитељп

„Заставе" филма. Ректорат у-

велико води преговоре са мно-

гим позориштима у земљи

па чак и у Београду о ангажо-

вању студената режије после

гниховот диплолшрања.

Ал. Д. МИХАИЛОВИЋ Бодрожа Перо: Акт
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- ПОЗИВ

Милошевић, Рутић, Бело-

вић и Жигон одговаоаГу...
(Настааак са прве страве)

сопствене путеве. Само се тако

може ићи напред. С тог стано-

вишта идем у току гтредавања

путем излагаља наше науке,

не као вечитог, непроменљивог

и апстрактног кодекса, већ као

нечега у чему има пуно елеме-

вата за развој и што се мора

развијати.

Свака класа морала би из-

градити своју сопствену етику.

Мирослав БЕЛОВИЂ, реди-

тељ у Југословенском драм-

ском позоришту и асистент на

класи Мате Милошевића изра-

зио је следеће михнљење:

Мислим да на Академију

треба гледати као на место

где ће се развити читава умет-

иичка личност, а не само глу-

мац са познавањем чисто струч

них елемената глумачког ства-

ралаштва. Специфичност глу-

иачког позива захтева да се у

току четири године у свако-

дневном међусобном додиру сту

дената развија колективни дух

и хуманизам. Јер позориште је

резултат колективног рада, а

и рада за човека. Младе људе

на Академији треба упућивати

на стварност, на опште токо-

ве нашег живота; свако из-

двајање од наших токова

води апстраховању које нео-

бично конкретна глумачка у-

метност не трпи, Последица су

боемија, егоцентризам и изве-

штаченост, који коче свестра-

по познавање живота, а на

сцени гуше искрену природу

страсти, чији је тумач глумац.

На резултатима великих позо-

ришних радника треба свака

класа да изгради сво’’- соп-

ствену етику коју сту-

денти као драгоцен. иску-

ство понети са Академије
за читав свој будући уметнич-

ки живот. Процес изградње е-

тнке састоји се из многоброј-
них елемената, а један од њих

је стално супростављање умет-
ничке скромности и савесно-

сти „брзопотезној генијално-

сти“. Дешава ое да први у-

спех на испиту или филму

претвара позитивви критички

однос сгудента према стари-

јим колегама у ситни крити-

зерски однос и празну самоу-

вереност, без веопходног по-

штовања рада других.

Треба се сетити ефемер-

востн глуме

Стево ЖИГОН, глумац Југо-

словенског драмског позоришта

и асистент на класи Јоже Ру-
тића на ово питање одговорио

је из друге перспективе:

Мене пре свега интересују
узроци који рађају извесне не-

гативне појаве у току студија

глуме. Мислим да оне могу на-

ћи објашњења и донекле оправ

дања у специфичности глумач

ког позива. Глумац нема кроз

свој рад никаквих материјал-

них сведочанстава о својој у-

метности. Глумачке креације и

талент не могу се например као

код сликара конкретизовати

низом слика, као очигледним

сведочанствима о таленту. Та

ефемерност глуме и извор је

свих нервоза, слабости и узне-

мирености међу студентима ко-

ји, недовољно сигурни да ћв

им талент бити уочен, обра-

ћају на себе пажњу екстрава-

гантним начином живота. Тако

неки своје редовне посете ка-

фанама објашњавају учењем

животу на самом извору. (Што
би баш кафана била raj извоп?)

Колективни дух и међусобно
разумевање осипају се са сва-

ком годином студија све више

што је ближе ангажман. Ситне

зависти, које се јављају, ква-

ре уметничку личност. Ворба

против тих појава унутар сва-

ког појединца тежак је процес,

у коме је и поред најбоље во-

љс која постоји тешко успети

победити. Треба уверити сту-

денте глуме у чињеницу да се

сваки истинити талент увек а-

фирмише.

Ј. Ћ.

Белешка о нашем књижевном прилогу

„Дечак је чекао“

Упоратној приповеци де-

чаци су књижевно узви

шени хероји а најчешће
исечак који говори о њиховом

моменталном сазревању. Та-

кви ггрозни комади доно-

се не само оггисну ла-

коћу, него и /пасхњ фикције о

дечачким ликовима- Отуда тре

ба одмах изрећи највећу го>-

покушају младог штсца

Радовановића: његсвс психопо

шко саосећање кше му скра-

тило растојање од збивања.

Тако је исцртан један цанкар-

ски топао дечак, који својим

напрегнупш '-тулима присуству

је суровом догађају; стрељању

свога оца. Колико је варница и

| свемира садржао та‘ дозив, тај

I јаук. У освит дана чекао је на

лруму који је значио тангенту

крвавог стрелишта. Иако се

приповетка не чита лако, иако

захтева смиреног читача, оиа

је понела једну жарку и фрес
кну личност у часоБима велгг

ког узбуђења А све оно urm

је сажето у оггису кије гримд-

са малог јунзка. није упрош-
ћени ттокрет руке него'дубич-
ско ловљење његопих шгсле-

них варница.

Пркповетка је доста згусну-

та, исттлетена и преплетена, па

није испунила задатак сразмер

ног постављањ? вјлпс ликова

Међутим, бивајућк кситстантно

приближен малом зунаку, мла-

ди писац га кије излвојио из

догађаја дајзгћи их рише у при

звуку. „Мали је бис нејак. смпз

нут, са погледом болесгопса. Че

као је. И гледао брдс које су

ко зка због чега звали Ча-

чаница. Оно је зеленкасто и

хладно као леђа змије. Нснт-

сито. Он је знао да их поне-

кад не дотуку, а закопају жи-

ве, па земља посл * дуго игра,

пвили, стење" Понекад је из-

раз напрегнут и кескладан хо-

тећи да буде звук фигуре. Та-

ква је и послелња речекица

горњет цитата. Ипак речегаица

/с негована и утанчана, понс-

кад кратка али гнажна, поне-

кад окићена сувншним тгриде-

-BЈша. Највише ччтстине пока-

»ао је Радовановић у дијалогу

који је извезега на крају при-

Ту је сировост из жи

вота спојио са трегаутаим ли-

рстзмом својих ликова. ТежеКи

Да дијалози буду оргаамент, да

нсказују одједном читаво иску

ство, млади ггисац « иије клг,

*■«> утмцаја Горкот. Ти дијало-

зи не учествују у распредању

догађаја. Они су само допунски

ибришим. Радовансвићу би тре
бало замерити на заузимању ца

ое једна личност нзгласи сре-

дишњом и да се психолошким

исцртавањем изнесс из више-

струких односа. Више у наго-

вештајима, у поетском надно-

шењу и узиошењу, ова припо-

ветка се није згзпињавала око

одређеног предмета. А то да је

гтриповетка догаела на првши-

ну неколико изразтих способ-

ности овог почетгогка, не треба

губити из вида.

М. М.

Из друштвених клубова

Када ће се отворити друштвени

клуб Правног факултета?

На гогтање када ће се отво-

рити друштвени клуб студе-

ната права, претседник Сарић

само је одмахнуо главом: „Тре

ба нам још новаца“.

Почело се са много добре во-

ље да просторија добијена за

клуб буде што лепша, Са

200.000 динара колико је има-

ла на располагању, управа је

купила завесе, преуредила про

сторије, набавила радио апарат

и четири шах гарнитуре. По-

ред овога, декан је поклогаио

клубу двадесет столица. Али,

да би друштвени клуб одгово-

рио своме задатку, све ово je

премало, потребна су већа фи-

нансиска средства.

Правници нису у срећаој си-

туацији као рудари и геолози

које помажу радни колективи

великих рудкика у земљи, за-

то су се обратили радничким
саветима Издавачког предузећп
„Културе" и „Борбе“ да покло-

ном у књигама, часописима и

бесплатном претплатом на днев

не листове допринесу да наш

друштвени клуб буде пријатно
место за политички културни
и забавни живот. Иако без у-

добности коју има клуб руда-

ра, друштвени клуб студенато
права биће интиман кутак за

разпсврсне плодне дискусије.

Ђорђе Ковачевић

студ. права

Необјављени рукописи (наставак)

После прегледа писама и дневиж-

ка о коЈшса смо говорилх у про-

шлом броју, дошли смо, при ДНУ »

до зелеве фасдиклв са искрзаетш

коридама „рукопиеи Брааткира

ЋосиКа“

Прва ствар ва коју кахлазимо Јв

„Први валцер* рад шеснаестого-

дишваег иладића. Фабула је неве-

што исконструисана, али по способ-

ности психолошке анализе карах-

тера већ се да наслутити рука

писда „Покошеног пол»а“. Ипак ова

новела претставља малу вредиост

за нас и за оне који би желели да

проучавају ауторов књижевни хик.

Жива лутка

Ова „комедиЈа у три чина са пред

игром и завршном сликом* Је Једи-

на од необЈавл.ених сденских оства

рења. Тридесетих година аутор Је

спалио из непознатих разлога дра-

му „Вир“ за коју Милан Богдано-

вић пише у чланку „Посмртна по-

част Бранимиру Ћосићу": „Негде

У позоришноЈ архиви годинама тру

не један његов рукопис драме, коЈа,

маколико наивна и местимично де-

тињаста, несумњиво више вредв

као драма и као садржина, него

сви „триумфи имених и безимених

„славоливада" на београдскоЈ сде-

ни“. Заједно са драмом, аутор Је

спалио и комедиЈу „Медвед, и ro

исто али мало друкчије", чиЈм Је

јсдан чин штампан у „Буктин.м“.

Нажалост „Жива лутка" Је Једна

од ауторових слабиЈих дела, писа-

на марта 1927 године на брзину,

сценски слабо постављена и уобли-

чена. Очиглсдно Јс да Је написана

из материЈалних разлога. Свакако,

Ћосић Је Један од наших гтиеада

коЈи еу имали наЈтеже услове за

рад гоњен неплаћеним рачунима.

нагризан болешћу коЈа га Је пре-

рано уклонила са књижевне позор-

ниде и укочила руку која Је иха-

ла много штошта да напише.

Садржина Је ова: жива лутка Је

сиромашна девојка коју користе

два диркузана ради намамљивања

публике. Кроз низ недуховитих за-

плета Ћосић Је желео скандалоз-

ним вицевима да измаии који сме-

шак, ематраЈући да he скаредности

имати можда успеха код публике

да би тиме добио толико потребан

новац.

За изучавање Ћосићеве ки,ижев-

не физиономије интересантпо Је

да сс он брзо отргао од писаша о-

вих ствари и развио у романсиЈ-

ера великих размсра осетивши од-

мах правац којим треба да сс ра-

звија, и жртвујући можда тиме

своју материјалну егзистендиЈу.

Књига рада

НаЈвећу вредност међу рукопи-

сима претставлл дневник рада, ко

ји Је Ћосић водио уредно и гото-

so свакога дана.

22 маја 1933 тешко спавао. Прс

морио сам се Јуче много. Звона

ме! исувише рано пробудила. Про-

шетао. Владике у пратњи секре-

тара иду на Јутреше. Сремци са

својим расточеним колима; пи-

љарице, чотјовниди коЈи су ушли

у уреде, професори, богословн. Са

да Је око девет сати, сређуЈем

рукопис, намештам сто. Дссет са-

ти. Посао, посао, звоие заона, пи-

там се само докле. као да сам за-

пао у средњи век.

Подне. Први редови написаии.

Ручао. Кафана потпуно празна.

Мир. Стварно сам у туђем месту,

треба се сад усредсредити, све за-

боравити. Пет сати. Прилично ра-

сеЈан, Приближујем краЈу писмо

Шуњевићу (личиости из роксанл

.Шжошено пол>е“ Д. К.) а то зна-

чи подитичко објашњење, плат-

форму са које треба да се дигне

Деспотовић (Једна од главних лич

ности романа (Д. К.). Шест сати

дошао до Деспотовића. Језа. Про-

клети Деспотовић! Девет сати три

странице са приличним замором.

Лежсм одмах, требало би сутра

устати равије и пре сести за сто

Овако се мало сврши*.

Илустровали смо Једним одлом-

ком из обимног дневника Ћосићев

рад на животном делу „Покошено

поље“ са насловом: „ПокушаЈ да

се роман заврши* писаном од П

маја до 27 августа 1933 године 7

Сремским Карловцима где је от-

путовао да би могао У миру окон-

чати роман коЈи Је Геца Кои тра-

жио према уговору у одређени

дан. Но, ни тамо се као што ви-

димо ниЈе могао сконцентриса-

ти, те се вратио у Београд, а по-

том убрзо отишао на лечење у

Тополшницу где Је рад завршио.

Штета што Још није штампан

Ћосиђев дневник, писан са пре-

кидима пуних шест година <од

1927—1933). Пе можемо истина ређи

да Је писан бриљантним стило«,

али тврдимо да Је необично ин-

тересантаи. Писца епохе какав )e

био Ћосмћ не можемо упознати са

ио гтреко ро"п. потребно Је да у-

ђемо у н,г а интимна прежив-

Јћавања. Јер су биографски пода-

ци у нашој књижеввости често о-

скуднж и непотпуни. Ако нема мо

i

гућностк да се штанпа као по-

i себва књига oaaj дневник би се

i иогао употребити као литерарна

' илустрациЈа његових дела, уместо

многих предговора м поговора.

, Дневгапс Је пре свега писак кон

цизно. Много Је у њему субЈек-

f тивистичког размишљања о про-

| блемима коЈи су га мучили, па га

| и неколико пута довели и до и-

вице растројства. Пун Је приказа

тешке болести која ra Је често о-

немогућавала у стварању, а мно-

го Је бележака посвећено раду за

, покретан,е сопственог часописа у

’ прво време названог „За или про-

тив*, а доцниЈе „Бранково коло*

коЈи ниЈе никад изашао због

‘ матери Јалних услова.

О књнжевности нзиеђу два рата

. Један од носилаца наше литера-

, туре између два рата био Је и

, Ћосић. Зато су од велике вредно-

сти његове интимне опаске о до-

бу у коме живи, о преокупациЈа-

ма које су га често бацале у вр-

тлоге имаготгариог, а коЈе Је он

увек успео да савлада веран себи

* и својоЈ улози у књижевном жи-

воту. Шегове примедбе не претен-

дуЈу на уметнички квалитет, Јер

! су често бачеие на папир пред

1 спавање, или између два залога-

Ја, те то од њих не трсба ни тра-

ЈКРГГИ*

l ■■

„Концентрапијом ее долази до

г ии спирацијс“

јсдна Је од мнотих рефлексиЈа

коЈе Је забележио Ћосић. Из за-

писа сазнајемо у потпуности про-

цес настајања „Покошеио поље".

Он каже: „Освајачи" (прпобитни

назив „Покошеног поља“) треба да

буде оно што тако ватрено же-

лим: роман река. Да би ту ат-

-НЕЛЕЉ* МЕЛI

мосферу створио, ми Је

необична кондизнсст чињснице,

епизоде треба да се гуше, да пре-

гачу једна из друге. Покуша-

m један Један, и место у два

тома дати све у једном, израз

потпуно подредити садржају, а ка

ко садржај треба да дочара испу-

њавање временског пролаза, све

завитлати, ни делова, ни глава,

ни поглавља, Једна линиЈа, Једна

река која тече из две генерације

и која наставља да течв кад се

књига буде затворила“.

И роман, река Је потекла из ње-

говог пера. НиЈе га ни тепгка бо-

лест омела. Уговор Је био у рука-

кама Геце Кона. Роман се морао

на време ггоедати, а док Је ства-

рао издржавао се аконтациЈом од

1000 динара месечно коЈу му Је

„милоспгво“ дао издавач. Њсгова

мајка би отпутовала, цедуљом оба-

вештавала приЈатеље да ниЈе код

куће. Међутим, он Је седео дани-

ма за радним столом грозничаво

завршаваЈући дело које га Је ис-

црпло тако да he умрети на дап

његове појаве у излозима београд-

ских књижара.

„Створити ту широку и страшну

епопеју „Освајаче* и умрсти: и то

с радошћу; не Ја треба да жи-

оим, Ја треба да радим, Ја имам

дужност да много шта кажем, што

тек почињем да назирем као ства-

ри коЈе мораЈу бити речене".

К. Димитријевић, Д. Кавран

студенти права

Дружина феријалног цаве

за МВШ бројн оно 600

ланова

ДРУЖИНЛ ФериЈалиог сазеза

студената медицине <лдржала ја

прошле недеље свој лрви радш(

састанак у овом семестру. Диску

товало се о шгану рада до крв«

ја семестра, а и за пер>иод eeue-

стралног распуста. Било је пуш>

ггредлога како што боље оргши*

зовати делатност дружинв. Р©*

шено је да се у току ceatecipa

изведе један маоовни излет, о*

држи неколико гтредавања о of>»

ганизацији логороваша и о лепота

ма наше земље, организује неко-

лихо филмских и другарскмзс в*-

чери ради зближеља чланства •

и материјалног обеабеђеша ДРТ"

жине.

За логороваље у то*у раоар*

ста. Управни одбор Је предле-

жио шест места и то: Копаогоос,

Златибор, Дивчибаре, Борачко

језеро, Петровац на мору и Ма-

карску. У анкети која Је посла

спроведена, сваки члан Је кзја-

вио где жели логоровати и у жоа«

временском периоду.

Поред помоћи од АрмиЈв * Цеи-

тралног одбора Феријалиот са-

иеза у шаторима и осталом шг-

вентару, дружика ће такође Је-

дан део свога вовца употреЛим

за иабавку шатора и ћебади. Дру

жина he координирати ред е*

Планинароко смучарским ДРУ-

штвом „Јастребац" коЈе ће ми у-

век изаћи усусрет, јер ош* мма-

Ју више искуства у организова-

њу излепга и логоровања.

Професор Тис и студенти

агрономије

Стручшаци ja п-;љоаривреду

упућегаи од Мађукародне орга-

низације за пољопривреду и

исхрану ОУН-а налазе ое у на-

шој земљи. Тако је ових данз

на Пољопривредном факултету
у Земуну господин В. Н. Тис.

професор ПоЈБопривредног фа-
култета државе Масачусетс

(САД), одржао ни? предаваља

за студенте и наставно особ-

ље. Професор Тис налази се

у нашој земљи од септембра
прошле године Он је, као

стручн>ак за воћарство, обшпао

све наше воћарскс центре, пре

шавши <жо оедам хиљада ки>

лометара. Ради тога, на својим

предавашима за студенте и на-

ставсто особље агрономије у Зе*

муну, могао је да говори не

само о доститнућима и пракси

у воћарству САД, већ и да ука

же на ггроблематику нашег во-

ћарства и на мере које треба

предузети. Напоменуо је да су

услови за развој ове гранг од*

лични, а квалитет воћарскик

производа је јако слаб. Гово-

рећи о нашој малитш и њенгим

квалитетима, завршио је гтри-

медбом, да би нам многи Аме-

риказтци позазидели на при-

родким условима којтгма распо-

лажемо.

Професор Гис, држећи се

гграксе која влала у Амертги,

тј. стручна ггредаваша одржава

1у се на терену гграктична

објашљеља, применис је то и

код нао. Он је са студентима

нашег факултета, који претеж-

но стутжрају воћарство, извео

краћу ескурзију до воћарске

оглсггне станитте „Радмиловац"
у Винчи где je тгоактично при

казао оазне начинг- гајеља и

резидбе воћки.

Студвнттгма je о®< било о<п

необичне користи Они су се.

поред практичне користи упо-

знали с методима рада и начи-

ном третирања пр f*лема во-

ћарства у САД.

М. Милосављевић

„НЕДЕЉА МЕДИЦИНАРА" ПОСТАЋЕ ТРАДИЦИЈА

Припреме
за „недељу ме-

дицинара‘% која he тра-

јати од 19—25 априла, за

чаласале су Медицински фа-

култет. По основаој замисли

она треба да буде маазифеста-

ција целокутше активности сту

деиата медицине.

За програм је предвиђено да

се изведе здравствена аккета,

смотра научких радова, првен-

ствене утакмице медицинара,

међуфакултетски шах турнир

и наградна такмтгчеша из ваз-

душне пушке, књижевно вече,

усмене новине, приредбе са

игранкама, музичко вече итд.

Током читаве недеље одржава

ће се здравствено гтросветна

предаваша, најразличитија фис

културна такмичеља, излети,

посете музејима.

Најобимнија тачка овот про

грама, свакако је здравствена

анасета, Она треба да обухвати

преко две хил»аде студената.

Ову анкету студенти ће извр-

шити у једном реону Беогреда.

Од тога имаће вишеструке ко-

ристи; наилазећи на конкрет-

не случајеве оболења, студен-

ти he моћи да добију за себс

интересантне практичне и тео-

ретске податке. Утврдиће cte

совација неповољних случаје

ва, упозориће се на ших, и ти-

ме знатно допринети правовре

меном отклашању истих. До-

сада је већ извршен припрем-

ни део. Консултовани су некп

хигијенски центри и месне вла

сти. Свуда се ваишло на по-

дршку и разумевање. Матери-

јаЈшу и стручну помоћ добиће

од неких београдских институ

та. Треба подвући да су на о-

вом послу јахо гкгтомогнути

и од појединих професора, који

су дзјш стручну и материјалну
помоћ. Између осталих истзкјш

су се ггрофесор Черноубов, до-

цент Ротовић, професор Прица

итд.

Студенти еу досада припре-

мили анкетни јшст у коме

су средили питања на ко-

је треба каћи одговор на

терену. Интересовање за ан-

кету је војгико и изгледа

да ће у њој суделовати сви

студенти. Наишло се ва наро-

чито разумевање код старих ап

солвената који у овом послу

виде за себе велику корист.

Савез студената са своје стра-

не учинио је што је требало да

би ова „недел>а“ означавала

смотру највећих резултата на

свим поЈвима њихове делатно-

сти. Организован је штаб који

ће руководити припремама и

извршена је пуна популариза-

ција. По годинама се и даље

дискутује о плану, а

не су и таасмичарске ггропози-

ције. Културно уметничко дру

штво „Мика Митровић" наро-

чито је развило велику актив-

ност. Са својим приредбама оно

се неће ограничити само на фа

култет и неке радничке колек-

тиве у Београду, већ ће ићи и

у унутрашљост у Бор, Мла-

деновац, Лапово, Аранђеловац
итд. Са њима ће ићи и преда-

вачи који ће упоредо држати

разна здравствена предавања.

а згзгредно ће се вршити и прс-

гледи.

Значај ове недеље, према то

ме је врло велики, а њен успех
зависиће од тога да ли he се

припреме до краја спровести са

таквом одлучношћу, вољом и

разумевањем, као што су по-

челе, М. К.

Студенти Ш године Сиобраћајиог отсека пре почетка вехбн нз

кДХогоаскжд катернјала*

Број 5

ПРОГРАМ ДРУШТВБНОГ КЛУБА ТВШ

од 25-11 до 3-IV-1953 год.

25 о. м. приказивање умстничког филмз.

26 о. м. предавањс: Развој филма и његова

друштвена улога.

27 о. м. књижевно вече „Видика“.

30 о. м. музика из познатих филмова (плоче).
31 о. м. Хектор Берлиоз: Херолд у Италији

фантастична симфопија (са плоча).

1- приказивање уметничког филма.

2- дискусија о моралу. Присуствују другови

са Филозофског факултета.

3- предавање: „Термомеханизми“. Предавач:

Инж. др Рајко Томовић.

НАРОДДИ СТУДЕНТ 5



ПРЕД СУСРЕТ ФРАНЦУСКА—ЈУГОСЛАВИЈА

НЕКА ИДУ НАЈБОЉИ

Избор играча за студентску

футбалску репрезентаци-

ју извршен је тако да се

не десеткују клубови који по-

четком априла ггутују на тур-

неје. Дакле, и овога пута су

туристички апетити лигашке

момчади довели у питање нај-

потпунији изоор једне значај-
не репрезентације. Требало би

се побринути да футбалери-
студенти схвате сво]«- моралне
обавезе и извап гракица својих

клубова и изнад својих траггут

них жеља. Додуше, избор који

је учињен окупи' је довољно

поузданих и искусгшх талената.

Недостају само Огњановић

(~Партизан“), Јоцил (~Бск“) и

Шенауер („Хајдук“>. Њихова

техничка вештина и остали да-

рови заиста би деловали репре

зентативно. И озз- пута за вра

таре имамо доказаие и одушев

љене играче Васића (~Војводи

на“) и Барбгрић? (~Вележ“).
Бекови ће задати доста главо-

боље. Не зато шта није учи-

„ТЕХНИЧАР“ ИГРАО

НЕРЕШЕНО СА ЈЕСЕЊИМ

ПРВАКОМ

Т/- првом колу I рагреда

првенства Београда „Тех-

ничар“ је играо нерешено са

јесељим прваком „Сењаком"
2:2 (0:2) и тиме га скинуо са

првог места. Сва нерешена и-

гра претставља изненађење, на

рочито ако се узме у обзир да

је екипа студената технике о-

стала без терека за тренирање.

Голове за „Техничар“ су дали

Качаревић и Ковачевић. У не

дељу пре подне на игралишту

„Шумадије" са почетком у 10

часова одиграће се утакмица из

међу „Техничара" и „Графича

ра“ којг! се моментално налази

на првом месту табеле првен-

ства.

ЈЕДНА ПОБЕТТА И ЈЕДНА

НЕРЕШЕНА ИГРА

„МЕДИНИНАРА“

'Т' акмичећи се у Потсавез-

ној лиги Београда „Ме-

дицинар" је у првом колу и-

ррао нерешено са Новим Бео-

градом 1:1. Гол је дао Оташе-

вић. У недељу је одиграно дру

го коло. У оббстраној лепој и-

гри „Медицинар“ је савладао

„*3анатлију“ са резултатом 2:1.

Голове су постигли Оташевић

и Пузић. Најбољи су били Ја-

нићијевић и Панић.

СТУЈТЕНТСКИ ГРАД

(НОВИ БЕОГРАД)

СЛАВИЈА 3:2 (3:1)

На игралишту „Радничког"

студенти Новог Београда побе-

дили су тим београдске „Слави

је“ са 3:2. Иако без кондиције

студенти су били надмоћни чи

таво прво полувреме. Голове су

постигли Гајић, Ђокић и До-

рић. Истакли су се Лепоггојић,

Катиђ и Ђокић. Похвално је

оп утграве „Славије" што je сту

дентима устуттила неколико па

ри ципела.

њвн широк кзбсхр, него што je

такав избор неизвсдљив са са-

дашњш снагама. Поред Дубрав

чића који улива пуно повере-

ње, Рисггић („Војводина") и Не

шовић („Црвена Звезда“) нису

ни приближно допуњавање.

Средња линија би ое могла

мирне душе поверити Љубено-

вићу, Крстуловићу и Бошко-

ву. Љубеновић је марлвиви

градитељ, тактички умешгин и

озбиљан; Крстулсвић је извр

стан техничар. брижљив у од-

брани, духовит у нападу, а о

Бошкову не треба мноро гово-

рити. Наше је мишљење да на-

валну петорку треба саставити

од ових играна: Шенауера, Ли

пушиновића, Јоцића, Огњано-

вкћа, Дворнића. Када се

ослонимо на пуцачки апе-

тит четворице осталих и-

грача, неће бити разлога

да се одбаци корисна и инвен-

тивна ГПенауерова игра. Јоцић
би далеко продоргаије водио на

валу него Јагодић. који би се

тешко свикао ка игру осталих.

ГГрема томе било бк најбоље д<

ааши студенте! буду фрагацусет

гости у следећој постави: Ва

сић, (Барбарић) Дубравчић

Нешовић (Ристић) ЈБубено

вић, Крстуловић, Бошков

[Иенауер, Липушиновић, Јоцић

Огњановић, Дворнић, Требг

зодити рачуна о томе да фраг

дуски студенти поред остализ

треимућстава као домаћиии не-

ггропустити прилику да из-

Једу и поставе своје најбоље

наге. Они су умели да се ж*

laißO бране пред непознатим i

дазитраним у Беохрг

ду, а сада није иокључено дг

ie умети и да нападају. Према

х>ме ренрезентацију не требг

;аставл>ати у тишини једвот д<

овора, него после озбил*ног та

:матран>а и позивања свих каљ

дидата. А, оним кандидатешг

:оји су обавезни да у то време

гутују ва турнеје, не треба до-

-IВОЛити да пропусте ггриликs

:оју им за индивидуални напрс

(ак naie оваква гуеггоезеЈнтагит-

а. М. МИРКОВИЋСа прошлогодишљег сусрета

репрезентација Фрапцуске
и Југославије

Завршено је првенство по факултетима
ТВШ у гађању ваздушном пушком

Више учесника на тренинзима него

на такмичењима

Утоку прошле недеље за-

вршено је такмичеше у

гађању ваздушном пу-

шком по појединим факулте-

тима ТВШ. Стрељачка дружп-

на студената ТВШ, која ie ор-

ганизовала ово такдшчење, од

почетка пвс године одржавала

је тренинге у гаћгњу вазду-

шном пушксм. На њима су

студенти ТВШ четири пута

недељно могли да вежбају под

контролом инструктора стре-

љачке дпужчне. Лпбра оршни-

зација извођења трегшнга je

учинила да се побуди интере-

совање за ову грану стреља-

штва код многих студената.

Преко 500 студената ТВШ је,

према подацима стрељачке дру

жггае, више пута тренирало на

ттгм тренинзима. На Цгама је

испаљено око 35.000 „гелера".

Чак су и студенти неких фа-

култета ван ТВШ на којима

нема стрељачких дружина бк-

ли редовни посетиоци ових

тренинга. На факултетским

такмичењима, међутим, уче-

ствовало је свега 180 студе-

ната.

При организовању једног о-

ваквог масовног такмичеша у

оквиру фестивалске активно-

сти студената, стрељачка дру-

жина ТВШ је рачунала на по-

моћ Удружења студената.
У-

дружења студената Електро

факултета и Саобраћајног от-

сека изашла су у сусрет opra-

низатору пуним разумевањем.

Остала удружења су мало ин-

тересовања поклонила напори-

ма стрељачке дружине ТВШ,

Тако се десило да на првенству

Технолошког факултета уче-

ствује само осам студената, на

Архитектонском десет, а на

првенству Машинског факул-

тета 19.

Гађање ваздушном пушком

је изразито погодна стрељачка

дисциплина за жене. На фа-

култетским првенствима на

ТВШ учествовале су свега две

студенткиње

Кајбољи просечни резултати

су постигнути на Електро-фа-

култету, који ће вероватно би-

ти екипни првак ТВШ у овој

дисциплини. Иначе, ако- се во-

ди рачуна о томе да се већи-

на учесника на овим такмиче-

њима отскора закнтересовала

за стрељаштво, постигнути ре-

зултати су врло добри.

Првак Електро факултета Је

С. Јовичевић са 85 поена од

сто могућих. На техничком

факултету је првак А. Бато-

лић са 84, а на Грађевинском

Рсзничек са 82, на Архитек-

тонском Бешир са 71, на Сао-

браћајном отсеку Кановић са

77 поена, а на Машинском фа-

култету Самарџић са 77 поена.

Данас у 19 часова одржава

се екипно и појединачно пр-

вепство ТВШ у гађању вазду-

шном пушком у просторијама

стрељачке дружине ТВШ (соба
111 на ТВШ).

М. Николетић

ЕКИПНО ПРВЕНСТВО БЕОГРАДСКИХ СТУДЕНАТА

После другог кола води МВШ

Beh десетак дана у просто

ријама Београдског уни

верзитетског шаховског

клуба „Црвена звезда" (Цара

Лаззра 10) живље је него обнч

но. Свако вече од 18 часова у

малој просторији пуној шахов

ских столова и табли одиграва

се по један меч екипног првен

ства Београдског универзитет-

ског центра. Такмичење је ор-

ганизовано по лига систему са

по 10 учесника, односно 8 дру-

гова и 2 другарице. У такмиче

њу учествује 8 пријазљених

екипа студената појединих фа-

култета и великих школа.

Досада су одиграна два кола

у којима су постигнути следе-

ћи резултати: ТВШ—Природ.-

мат, 6:2; Филозофски—Правни

5,5:4,5; МВШ—Економски 7:2;

Ветериварски-Пољопр. Шум.

5,5;4,5; ТВШ Ветеринарски

6,5:5,5; Филозофски—Економски

5,5:4,5; МВШ Пољопр.-шум.

6,S;ЗЈ>; Правни Природно ма-

тематички 5:5. После другог

кола отан>е на табели је следе

ће; МВШ 13,5, ТВШ 12,5 Фило

зофски 11, Правни 9,5, Ветери-

нарски 9 итд.

Велики је знак питаша да ли

ће Филозофски факултет успе

ги да и ове године освоји на-

зив најбол>ег на Универзитету

и задржи прелазни пехар. Исти

на, екипа је јака и доста ујед-

начена, а највеће преимућство

има у одличним шахисткиша-

ма Милунки Лазаревић, игра-

чици која је на овогодишњем

женском шамгшонату делила

ггрва два места, и ЈБубици Ба-

чић првакињи Србије и тре-

ћепласираној на женском шам-

пионату. Екипе других факул-

тета су такође врло солидне и

јаке, а то најбоље илуструју

резултати постигнути у прва

два кола.

Сама организација, барем

колико се то засада може ре-

ћи, је примерна. Такмичари су

схватили значај и суштину о-

вог првенства и пришли \гу

са великим залагањем. Требз

напоменути и једну негативну

појаву да поједини факултети

не доводе кошглетну екипу, на

рочито недостају другарице, те

тако губе партије без игре.

ХУМОР

Ода шестици

О, ћерко Случаја и Среће

посети чешће индекс мој.

Јер ја не тражим ништа веће

до да се у њему изроди твој оој.

ПРОТЕСТУЈЕМ

Је ли ти Поета Паетићу, ти

тако, а? Зар ја најраспростра-

њенија оцена а ти о мени ни

речи. Да знаш да отсад идем

код правника. Збогом

Твоја општепозната Петица

СВЕМОГУЋИ ТАСА

Дозвољава се упис Петру Ми

кићу на прву годину Правног

факултета.

Декан Правног факултета

потпис нечитак

Не дозвољавам упис

Таса, с. р.

Тн сигурно примаш стипендију од Погребног завода

По чему судиш?
џ

Па на твојим сликама нема живота

ЗАНИМЉИВОСТИ

ЊУЈОРК У БРОЈКАМА

Kiko изгледа највсћи град САД

посматран кроз податке изра-

жене бројевима?

Њујорк има осам иилиона станов-

ника, што звачи да он сам ииа ви-

ше стаиовиика него поједине феде-

ралне државс. Његово становни-

штво је саставл>еноод седамдесет и

пет народности и расних група, док

уједиљене нације ммају 64 држа-

ва чланица различитих народво-

сти. По броју италијанског станов-

ништва, Њујорк је, после Рима,

вајвећи италијански град на свету.

На свака три минута и двадесет

и три секунде долази по један по-

рођај (у шта треба убрајати и пет

пари близанаца свакога дана м пет-

наест тројки годишње), сваких шссг

минута и тридесет и шест секунди

догађа се ш> један снртни случаЈ,

свахих 6 мжнутв и 42 секунде одр-

жава ее no једно ненча&е, а свакжх

7« ашиута долазн до једног разво-

да или довшиеаа брака. Сваквх

36 часова дешава се по једно уби-

ство, а сваких 1S минута доназн до

телесне повреде услед саобраћајннх

несрећа. Сваких 12 мннута дешава

се пожар, а сваких пола часа даје

се лажин или иепотребни пожарни

аларм.

ЊуЈорчани проводе седам и оо

дана годишње путујући метроом,

они поЈеду дневно 16,674.400 кгр.

хранс; 2,500.000 комада хлебова од

453 грама; 1,812.000 кгр. меса. Њима

стоји на расположењу 498 бноскопа.

238 дансинта, 13 концертних двора-

на, 172 Јавне библногскс и 3-Ш раз-

них богомоља. Свакога ашнуш У

И>ујорк стиже по један путшгаш

воз, а сваких 30 минута по једаи

брод напушта њуЈоршку лужу.

Облакодерп у Њујорку

БЕЛИ МРАВ

НАЈВЕРНИЈИ МУЖ

Један од каучинка који ради на

испитивању терашта Бритап-

ског лриродно-историског музеја,

Виктор Харис, одржао јс недавно

предавање о жихоту белих мрава.

Он је између осталог рекао: „Белм

мрави су вевероватио иитересантни

инссктм који жкве у аутарктичким

заједнжцама. Највећа хумка коЈу

сзм икадз видео налази се у се-

вераој Родезијм н била је висока

шест метара, а у пречнику је има-

ла иајма&е дкакаест метара. Ове

хумке граде ,\гли мрави радници

који су погаусо слепи, зрво по

зрно од зенк.2 и блага. Изнутра у

срединн хумкс валази се утврђена

климаткзована одаја у којој живв

кралжца са свсјим паром. Овде у

потпунош мраку краљица снесе сва-

кога минута и дању и ноћу, и лехи

и зимм, нз године у годииу, по три

десет јаја. За го време мужјак

остаје поред ite, што претставља Је и

динствен пример брачне верности у t

царству инсеката, пошто нам је по- ј
зната судбина трутл код пчела и 4

мужјака паука када се заврнп' |
кратки медени месед.

Бели мрави хране ее дрветем н §
зато се човек бори против н>вх.

�

ЧОВЕК ЧИЈЕ СУ ЗАМКЕ УЛОВИ-

ЛЕ НАЈВЕЋИ БРОЈ ЛАВОВА

НИКАДА НИЈЕ ВИДБО ЛАВА НА I

СЛОБОДИ

ТТ Т ездесетседмогодмшљи Ентлез |
фред Дове којн је својим |

радом учинио да буде ухваЉен ве-

лики број лавова, ннкада Још виЈе |
вндео лава друкчије него иза ре- |
шетака. Његово предузеће већ де- |

цевијаиа производн замке за аов

на лавове.

УКРШЕТЕНЕ РЕЧИ
Водоравно; l. Један од најбољих

светских судија (судио утакмицс

Јутосл - С.С.С.Р.). 5. Врста воћног

сока кувавог са шећером. 9. Мало

грчко острво у Егејском мору. 10.

Прнтока реке Босне. 12. Малена

стаклена куглица еа коЈом се и-

грају деца. 13. Главни град Н. Р.

Кине. 15. Један од најбољих баца-

ча кугле (1«,93 см.). 16. Јапанскн

град и лристаниште на ј. з. обали

Нипона. 18. Римски војсковођа ко-

га је герм. вођ АрмснмЈе домамио

у Теутобушку шуму. 19. Име по-

зцатог матемзтичара и астронома.

21. Део атома, материјална чести-

ца. 22. Врста Америчког инстру-

мента иалик ua гитару. 23. Један

од јунака Дизнијевих стрипова. 25.

Врста спорта. 26. Држава побед-

ник на ОлимпиЈади у штафетк

4 XlOO м. 27. Фухоалски тим из

Бања Луке. 30 Мирис. 34. Острво.

35. ко (хрв.). 37. Најситнији део

материјс. 38. Наше острво 30. НаЈ-

иољн француски пливач и побед-

иик на ОлпЈшијади на 400 м. 41.

Име наше фнлмске глумице. 42.

Начин такмичења у скијању. 44.

Један од највећих проналазача иа

пољу елсктротехнике. 40. Песиа у

којој се описује живот рибара,

сељака, пастира и. т. д. 47. Један

занатллја. 48. Рнбар. 49. Зао.

Усправно: l. Држава чију смо

футбалску репрезентацију победи-

ли у Београду са 5:0. 2. Изглед. 3.

Прг.опласирани на Олнмпијади у

бацању диска. 4. Престоница злат-

не хорде. 5. Средњевсковни управ-

ник неке територијалне јединнце.

6. Књижевни покушај, оглед. 7.

Великн енглески филозоф. 8. Глав-

ни град Јерменије. 9. Пропелер. 11.

Варош у Италији у близини Ри-

ма. 12. Део мотора који служи за

прнмање и преношење притиска.

14. Јединица за мерење нисаљки,

пера и дугмади. 17. Врста спорта.

Јв. Врста спортског чамца. 22. Ham

репрезентативнн голман. 24. Фут-

балски тим нз Корушке. 23. Плете

на разбоју. 27. Врста спорта. 28.

Обрисали. 29. Потез у шаху. 31.

Остатак жига. 32. Део аутомобида.

33. Милост, заштита (турц.). 35. Име

великог немачког приповедача

(Ман). 36. Шекспирова драма. 39.

Ловачки ласо у Ј. Америцн. 40.

Легендарни старогрчки краљ, коЈи

Јс убио оца а оженио мајку. 43.

Француски футбалски тим из и-

стоименог града. 45. Поседује.

Б. Радуновић

ОБАВЕШТЕЊЕ

У суботу, 28 ов. мес. у оквиру

Друтатвене трибине др Анаста-

ежјевнћ. доцевт ДИФ-а, одржа

ће предавање: „Тренинг, замор

■ умор“. Предавање почин.е у

19,30 у дому „Партизана" Ла-

заревићева 4. Улаз слободан.

савез студевата Београаског уввверзитета в великих ткола Vpebvje релакпиони колегијум одговорвв уредаив Јосип Фрзпић. Уредништво и алминистраоија Београд.

Балкавеч* 4IV: телефов 23-464. чсковни рачун 1032-Т-227 Тромесечна претплага 60 дин Штампа „Глас“ Мога*-Пнјаде 8. Лвст излазн средом пева 5 циа
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